
صفحه2 صفحه3

با توجه به عقب ماندگی شــدید ارزش و ســهم تولیدات 
صنعتی، کشاورزی و خدماتی کشور نسبت به احجام بسیار 
بالای کشورهای صنعتی، در حال توسعه و نوظهور صنعتی، 
ازجمله اغلب کشورهای همسایه، پیش بینی سالانه درصدی 
رشد در تولید کشور نه تنها موجب رفع عقب ماندگی نخواهد 
شد، بلکه کماکان شاهد افزایش فاصله از جهان خواهیم بود.با 
استقبال از شعار سال اعلامی مقام معظم رهبری، باید عنوان 
کرد که پیش از این نیز کشور نمونه هایی از جهش در تولید 
صنعتی را تجربه کرده اســت.مواردی از عملکرد جهشی در 
صنعت:۱- جهش سرمایه گذاری و توسعه سیمان، افزایش از ۹ 
به ۸۱میلیون تن در سال )۹برابر( و در نتیجه رسیدن صادرات 

سیمان از صفر به 2۰میلیون تن در سال ۱3۹۵.
2- جهش سرمایه گذاری در تولید شیشه جام و بلورجات 

از 2۰۰هزار به 3میلیون تن در سال )۱۵برابر(.
3- جهش ســرمایه گذاری و تولید کاشی و سرامیک از 

۱۰میلیون به ۴۰۰میلیون مترمربع در سال )۴۰برابر(.
۴- جهش سرمایه گذاری و تولید فولاد از ۱2 به 3۶میلیون 
تن در سال )3برابر( که با تکمیل طرح های در دست اجرا به 

۵۵میلیون تن یعنی ۴.۵برابر در سال خواهد رسید.
۵- جهش سرمایه گذاری و تولید محصولات پتروشیمی از 
۰.3درصد سهم تولیدات جهانی به 3درصد جهان )۱۰برابر(.

اما موارد ذیل در فرآیند جهش تولید باید مورد توجه قرار 
گیرد:۱- در برنامه ریزی و اجرا باید به  جای استفاده از عبارت 

رشد سالانه از عبارت رشد چندبرابری استفاده شود.
2- اســتفاده از ظرفیت های خالی احتمالی در بعضی از 
محصولات نمی تواند موجب جهش شود، لذا حتما برای جهش 
در همه زمینه های مورد نظر باید سرمایه گذاری جدید انجام 
شود. البته ارتقای بهره وری تا حدودی کمک به رشد سالانه 

تولید خواهد شد، نه جهش تولید.
3- بر اساس ســوابق امر، صنعت همیشه نقش پیشتاز 
در توســعه و جهش اقتصادی داشــته است. بنابراین حتی 
برای جهش تولید محصولات کشــاورزی و دامی نیز باید به 

سرمایه گذاری و نوآوری در صنعت توجه شود.
۴- تولیــد ناخالص داخلی ســرانه حــدود ۵هزاردلار و 
درصورت احتساب قدرت خرید، حداکثر ۱۰هزار دلار است. 
این درحالی است که برای جهش و رسیدن به سطح نوظهور 

صنعتی حداقل باید به 2برابر برسد.
۵- سهم ســرمایه گذاری صنعتی طی چندسال گذشته 
حتی کمتر از میزان اســتهلاک است و لازم است با تجهیز 
منابع محدود مردمی و داخلی و جلب ســرمایه و تسهیلات 
بانکی خارجی، جهشی در سرمایه گذاری صنعتی و متعاقبا 

جهش تولید به وجود آید.
۶- نمونه جهش های مذکور در ابتدای گزارش، عمدتا با 
اســتفاده از تسهیلات خارجی صورت پذیرفته بود، نه منابع 
محدود داخلی.اما برای تحقق اهداف جهشی تولید الزامات 

زیر اجتناب ناپذیر است:
۱- موانع سرمایه گذاری و تولید ناشی از عملکرد سیاست ها 
و اقدامات دولت بالاخص سازمان های امور مالیاتی و تامین 
اجتماعی به عنوان عوامل بازدارنده سرمایه گذاری تولید باید 
سریعا و عملا برطرف و اعلام شود. صرفا با اظهارات شفاهی 

مسوولان قابل اصلاح نیست.
2- اظهارات ضد ســرمایه گذاری از سوی بعضی مقامات 
دولتی، نمایندگان مجلس و دستگاه های نظارتی مانند از کجا 
آورده ای، حداقل برای ۱۰سال آینده جمع آوری و افراد خاطی 
از کار برکنار و شدیدا مجازات شوند. عملکرد سوء رسانه ملی 

با مصاحبه با افراد نابلد در این مورد بسیار بازدارنده است.
3- برای جذب ســرمایه های مردمی لازم است دخالت 
سازمان بورس در تاسیس شرکت های سهامی عام که از زمان 
دولت دهم آغاز شد، کاملا برطرف و مشابه سال های قبل از آن 
محدودیت، بدون دخالت سازمان بورس، برابر قانون تجارت 

قابل تاسیس و فعالیت باشد.
۴- موانع ارتباط بانکی با خارج از کشور با تصویب و اعمال 
توافق نامه FATF ســریعا برطرف شــود که بدون این ارتباط 

طبیعی، انتظار جهش بی مورد است.
۵- دولت و وزارت امورخارجه با تعیین افراد صالح، توانمند، 
از خودگذشته و با دید توسعه گرا، با مذاکره با کشورهای غربی 
ازجمله آمریکا در کاهش و ترجیحا برطرف کردن تنش های 
موجود و تحریم ها اقدام کنند که با تداوم تحریم های اقتصادی 
موجود، جهش واقعی در سرمایه گذاری و تولید انجام نخواهد 

پذیرفت.

یادداشت

بازی 
پرسپولیس - 
سپاهان جنگ 
واقعی است

 نرخ 
ساخت  مسکن 
 منطقی
 نیست

 رشد بهای
 نفت، 
همزمان با 
تشدید تنش ها

رشد 3/3 درصدی اقتصاد ایران 
در 2024

 مرغ؛ از » تولید و تامین بازار
 داخل« تا » ارزآوری و صادرات«

ایران کانون دیپلماسی اقتصادی 
در جهان

سی ان جی کوتاه ترین راه برای 
رفع ناترازی و کاهش مصرف بنزین

پس از عملیــات »وعده صــادق« و انهدام 
مواضعی در داخل خاک رژیم صهیونیستی که 

از یک سو هیمنه    ...

ظرفیت کشور در تولید گوشت مرغ سالانه ۳ 
میلیون تن بوده که این آمار ضمن تأمین داخل، 
می تواند بازار صادراتی خوبی را برای اقتصاد  ...

صندوق بین المللی پول با پیش بینی رشد 10 
شاخص کلان اقتصاد ایران در سال جاری از 

افزایش ذخایر ارزی در دسترس ایران...

یکی از مشکلات کنونی کشور ناترازی سوخت 
به خصوص بنزین است که روند مصرفی آن نیز 

در حال افزایش است  ...
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تحریم های ایران به نتیجه نخواهد رسید

452 هزار مجوز کاغذی به شناسه یکتا تبدیل شد
 تعداد مجوزهای کاغذی که تا روز هفتم اردیبهشت به شناسه 
یکتا تبدیل شده به ۴۵2 هزار و ۴۸ مجوز رسید که از این تعداد 

سهم اصناف ۴2۴ هزار و ۵۷۶ مجوز است.
در بین دستگاه ها بیشترین تبدیل مجوزهای کاغذی به شناسه 
یکتا از سوی سازمان ملی استاندارد، اصناف، وزارت ورزش و 

جوانان و سازمان نظام پزشکی انجام شده است.
هر یک از این دستگاه ها به ترتیب 2۴.3 درصد، ۱۷.۶ درصد، 
۸.۴ درصد و 3.3 درصد از کل مجوزهای کاغذی صادره خود را 

به شناسه یکتا تبدیل کرده اند.
بر اســاس این گزارش، در میان اســتان ها بیشترین تبدیل 
مجوز کاغذی به شناســه یکتا در استان های لرستان، گیلان، 
چهارمحال و بختیاری و خراسان جنوبی صورت گرفته است. در 
هر یک از استان های مذکور به ترتیب ۱2.۷ درصد، ۱2.۷درصد، 
۱۰.۶ درصد و ۸.۸ درصد از مجوزهای کاغذی صادره به شناسه 

یکتا تبدیل شده است.

پرداخت 11۷ همت 
تسهیلات بدون 
ضامن

تحریم های ایران به نتیجه نخواهد رسید
مرتضی قدیمی  -     رییس جمهور گفت: ایران تحریم ناپذیر است و هرگز تحریم ها در این کشور و با اراده مردم به نتیجه نرسیده و پس از این هم به نتیجه نخواهد رسید.

برای فعالیت اقتصادی 
و جلوگیری از خام 
فروشی و صادرات 
مواد اولیه نیازمند 

زنجیره کامل در تولید 
هستیم.

صادرات، کمتر از قدرت نظامی نیست. آنچه می تواند یک کشور را قدرتمند کند، قدرت تولید، 
اقتصاد و توانایی برای صادرات اســت، لذا به تولید کنندگان تاکید می کنم امروز در جایگاه 
تولید قدرت هستید. خط ترانزیتی ایران بسیار به صرفه و مطمئن و با زمان بسیار محدود 

می تواند زمینه ای مناسب برای حمل و نقل باشد.
رئیسی با بیان اینکه باید مسأله تجارت با ارزهای ملی گسترش یابد، تصریح کرد: نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی ایران یک کنش جمعی برای رفاه اجتماعی و جهانی از مسیر توسعه 
تجارت، صادرات و گســترش تعاملات اقتصادی محسوب می شود. امیدواریم این نمایشگاه 
موجب همگرایی، هماهنگی و مشارکت فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، صادرکنندگان و 

بازرگانان و موجب رشد اقتصادی کشور و منطقه و جهان شود.
رئیس جمهور بیان کرد: خداوند همه امکانات را به صورت عادلانه در اختیار بشر قرار داده 
و می توان با فکر و اندیشه، همکاری و همگرایی و هم اندیشی، نیاز بشر را رفع کرد و او را به 
نقطه کمال و رفاه رســاند، اما متأسفانه جریان تحریم ها نمادهای ظلم به دولت ها و ملت ها 

است، نه فقط ظلم به یک ملت بلکه ظلم به تمام ملت ها است.
وی با تاکید بر اینکه اگر با ایجاد تنگنا ملتی را از رسیدن به هدف و دستیابی به امکانات 
محروم کرد، این ظلم به یک اقلیم نیست بلکه به همه ملت ها و اقلیم ها است، اظهار داشت: 
تحریم نوعی جنگ است اما نه جنگ نظامی، جنگی که با این ابزار ملتی را از آنچه می تواند 

به آن دست یابد، محروم کند.
رئیس جمهور گفت: در جنگ اراده ها ملت ایران اراده کرد که با توکل بر خدا و با اتکا به 
داشته ها و توانایی های ملی تحریم ها را پشت سر بگذارد، به نحوی که نه ما بلکه سخنگوی کاخ 
سفید اعلام کند فشارهای حداکثری به جمهوری اسلامی مفتضحانه شکست خورده است.

 آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان در افتتاحیه 
ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران، 
گفت: این نمایشگاه نشان دهنده آن است که ایران تحریم ناپذیر است 
و هرگز تحریم ها در این کشــور و با اراده مردم به نتیجه نرسیده و 

پس از این هم به نتیجه نخواهد رسید.
وی با بیان اینکه طرح های شــیطانی منزوی کردن ایران هرگز 
به نتیجه نخواهد رسید، ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران با نیروی 
انســانی کارآمد و با اراده و با ابتکارات و خلاقیت ها و با بهره مندی 
از فناوری هــای نویــن می تواند در عرصه هــای مختلف برای دنیا 

نوآوری هایی داشته باشد و به جهان عرضه کند.
رئیس جمهور افزود: این نمایشگاه نشان دهنده آن چیزی است 
که به دست جوانان عزیزمان در این کشور رقم خورده و تحریم ها را 
به فرصت تبدیل کرده است و این رویداد بزرگ تجاری و اقتصادی 

نشان دهنده آن است که ما توانسته ایم و باز نیز می توانیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اســلامی به عنوان کشور 
پیشرفته و فناور است، افزود: برای فعالیت اقتصادی و جلوگیری از خام 
فروشی و صادرات مواد اولیه نیازمند زنجیره کامل در تولید هستیم.

رئیســی با تاکید بر اینکه تولیدات کشاورزی و صنعتی نیازمند 
نقشه راه است، تصریح کرد: در این نمایشگاه هدف صرفاً دیدن یک 
محصول نیست، بلکه در کنار آن مذاکره و تحکیم قراردادها است، لذا 

از دست اندرکاران این نمایشگاه می خواهم در مذاکرات و پیگیری ها 
مجدانه کار را دنبال کنند.

وی گفت: کشــور ظرفیت های بسیاری دارد. امروز اگرچه غرب 
تلاش می کند کشور ما به فناوری های نوین دسترسی پیدا نکند، اما 
به لطف خداوند و به برکت تلاش نیروهای ما این دانش در کشــور 
ما بومی شده اســت. تصور نشود اگر دو دانشمند و متخصصان را 
تحت فشار قرار دهند، می توانند ما را از دسترسی به دانش بازدارند.

رئیس جمهور بیان کرد: آنجا که بیشترین فشار دشمن وجود دارد، 
ما بیشترین موفقیت ها را داشتیم؛ برای مثال، در صنایع هسته ای 
و نظامی بیشــترین فشار دشمن را داشــتیم، در حالی که بیشتر 

پیشرفت ها در همین صنایع اتفاق افتاده است.
وی تصریــح کرد: در دکترین ما به هیچ عنوان دسترســی به 
سلاح هسته ای وجود ندارد، اما استفاده از این فناوری در صنعت و 

پتروشیمی و... دستورکار ما خواهد بود.
رئیســی با بیان اینکه نظام سلطه نمی تواند ملت های مصمم و 
دولت های مســتقل را از پیشرفت بازبدارد، تصریح کرد: دنیا بداند 
علی رغم خواست نظام ســلطه امروز توانایی بسیاری وجود دارد، 
لذا جوانان می توانند با ابتکار، خلاقیت و نوآوری برای ملت خود و 

کشورهای منطقه و جهان مؤثر باشند.
وی گفت: قدرت نظامی بســیار مهم اســت اما اهمیت تولید و 

   ساخت شهرک صنعتی پوشاک هنوز آغاز نشده است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران با بیان اینکه ساخت شهرک 

صنعتی پوشاک هنوز شروع نشده، گفت که این شهرک در حال تغییر مکان است .
محمود سیجانی گفت: ابتدا قرار بود شهرک صنعتی پوشاک در نزدیکی شمس آباد 
ساخته شود، اما به دلیل مشــکلاتی که در حوزه زمین وجود داشت، قرار شده این 

شهرک در نزدیکی فرودگاه امام خمینی)ره( جانمایی شود.
رئیس سازمان صمت استان تهران با بیان اینکه اطلاعات دقیق تر درباره اینکه ساخت 
شهرک صنعتی پوشــاک در چه مرحله ای قرار دارد، در اختیار شرکت شهرک های 
صنعتی استان تهران است، گفت: البته این احتمال وجود دارد که با انجام اصلاحاتی، 
شهرک صنعتی پوشاک در همان جای قبلی ساخته شود.سیجانی همچنین در پاسخ 
به اینکه آیا صنایع در صورت قطعی برق در فصل تابســتان می توانند برای گرفتن 
خسارت اقدام کنند، تصریح کرد: صنایع فقط در صورتی که قطعی برق بدون اطلاع 
باشد و باعث آسیب رسیدن به مواد اولیه یا ماشین آلات باشد، می توانند برای دریافت 
خسارت اقدام کنند.رئیس جمهوری وقت، سال ۱3۹۵ کلنگ زنی این پروژه را انجام 
داد و پیشرفت آن در دستور کار قرار گرفت تا بتوان با گردآوری مجموعه ای از واحدهای 
مختلف صنعت پوشاک، شهرک صنعتی آن را در محلی به موقعیت جغرافیایی رو به 

روی حرم مطهر امام خمینی )ره( به بهره برداری رساند.

   تاثیر افزایش دستمزدها در رشد تعداد بیمه شدگان
بر اساس تازه ترین آمارها بیش از یک میلیون و 2۰۰ هزار نفر بیمه شده اجباری و اختیاری جدید به آمار بیمه شدگان تامین اجتماعی افزوده شده که به زعم کارشناسان و تحلیلگران افزایش دستمزدها در دولت سیزدهم در این زمینه تاثیرگذار بوده است.

یکی از وظایف وزارت کار صرفنظر از اجرای سیاست های اشتغال، حمایت از نیروهای کار شاغل است و بر همین اساس بررسی وضعیت بیمه شدگان شاغل و سهم آنها از کل شاغلان ضروری است. در تعریف، بیمه شده به فردی گفته می شود که با پرداخت مبالغی به 
عنوان حق بیمه، حق استفاده از مزایای مندرج در قانون سازمان بیمه گر را دارد.

بیمه شده اجباری، بیمه شده ای است که به دستور کارفرما یا نماینده او در محلی به نام کارگاه مشغول به کار و حق بیمه او واریز می شود و مزد و حقوق می گیرد که عمدتا اشتغال پایدار در قالب بیمه های اجباری است. اما در بیمه اختیاری، فرد با مراجعه به شعب سازمان 
تامین اجتماعی خواهان انعقاد قرارداد بیمه اختیاری می شود و موظف است حق بیمه خود را در زمان مقرر پرداخت کند که مشاغل آزاد و خویش فرما از زیر مجموعه های بیمه اختیاری به شمار می روند.

طبق گزارش ها طی دو سال گذشته بیش از 2 میلیون نفر بیمه اجباری و اختیاری در کشور به ثبت رسیده به نحوی که در سال ۱۴۰2 نزدیک به یک میلیون نفر بیمه شده جدید به بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی افزوده شده و بر اساس اعلام معاونت اشتغال وزارت 
کار در ۷ ماهه اول سال گذشته ۵۵۰ هزار نفر کد بیمه اجباری و حرف و مشاغل جدید به ثبت رسیده است. افزایش آمار بیمه شدگان اجباری تامین اجتماعی بیانگر رونق حوزه تولید است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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رشد 3/3 درصدی اقتصاد ایران در 2024
مریم لطفی    |      صندوق بین المللی پول با پیش بینی رشد 10 شاخص کلان اقتصاد ایران در سال جاری از افزایش ذخایر ارزی در دسترس ایران به 30 میلیارد 

دلار و کاهش بدهی دولت ایران به کمتر از متوسط 20 ساله خبر داد. 

خاندوزی همچنین گفت: سال قبل سهم تسهیلات خرد خانوار به ۱۹ درصد رسید و تا امروز ۱۱۷ همت تسهیلات بدون ضامن پرداخت شده است.
ر سید احسان خاندوزی در مراسم رونمایی از برات الکترونیکی که صبح امروز در وزارت اقتصاد برگزار شد گفت: یک عادت قدینی در تأمین مالی از طریق شبکه بانکی، در شبکه فعالان اقتصادی وجود 

دارد که رویه ای غالب است. اما با توجه به محدودیت های سیاست کنترل ترازنامه بانک ها چاره ای جز معرفی ابزارهای جدید تأمین مالی بنگاه ها نخواهیم داشت.
وزیر اقتصاد گفت: بایستی مسیرهای جاری تأمین مالی را بیش از پیش هموار کنیم و ابزارهایی از جنس اوراق گام، فاکتورنیک، سفته و برات الکترونیک و...در این راستا توسعه یابند.

خاندوزی گفت: اگر کمک و همراهی قوه قضائیه و بانک مرکزی ســایر دســتگاه ها نبود این ابزارها به این شــکل توســعه نمی یافتند.وی افزود، بر اساس حکم قانون، سهم و وزن تأمین مالی اقتصاد توسط 
دستگاه های مختلف، به وسیله وزارت اقتصاد تعیین خواهد شد.در همین راستا طرح جدید تأمین مالی زیر ساخت، نیز وزن بیشتری به وزارت اقتصاد خواهد داد تا نقش هماهنگ کننده بیشتری میان دستگاه ها 

ایفا کند.وزیر اقتصاد خاطر نشان کرد، نهاد تضمین و نقش ضمانت نامه ها در گره گشایی از تولید یک دهم سایر کشورها در ایران مؤثر نیست.

پرداخت 11۷ همت 
تسهیلات بدون ضامن

 امنیت کارگر، هم راستا با امنیت شغلی 
اوست

 اســتاندار تهران با بیان اینکه زمانی کارگر در 
شــغل خود امنیت دارد که شــغل او ضریبی از 
اطمینان بخشی برای محصول نهایی داشته باشد، 
گفت: پویایی اقتصاد به گذر و عبور از مرزهای دانش 
است و اقتصادی که بر پایه دانش تدوین شود، یک 

اقتصاد پربار است.
علیرضــا فخــاری هم زمان بــا برپایی هفته 
گرامیداشت کار و کارگر، در »مراسم اولین جشنواره 
اعطای نشــان اقتصاد مقاومتی استان تهران« با 
حضــور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیران 
عامــل کارخانه ها، فعالان اقتصــادی و جمعی از 
کارگران و کارآفرینان استان تهران که در کارخانه 
»ساپکو« برگزار شد، اظهار کرد: اگر اقتصاد از درون 
مقاوم شــد یک اقتصاد مقاومتی دقیق و درست 
شکل می گیرد. اقتصادی که بر پایه دانش تدوین 

شود، یک اقتصاد پربار است.
وی افــزود: پویایی اقتصاد به گــذر و عبور از 
مرزهای دانش است. امروز سطح رقابت در دنیا در 
تمام عرصه های تولیدی مبتنی بر دانش روز است. 
ما در آستانه روز کارگر هستیم و این روز نماد یک 
جریان انسانی برای نشان دادن قدرت تولید است، 
اما تمام کسانی که این روز را در دنیا به نام کارگر 
ثبت کردند امروز با اتکا به تجهیزات مدرن جایگاه 

کارگر را تغییر داده اند.
اســتاندار تهــران بیان کرد: نــگاه به جریان 
انسان محور و برای انسان ارزش قائل شدن زمینه ای 
است که بتوانیم جایگاه خطیر تولیدکننده را ارتقا 
دهیــم. تولیدکننده به تعبیــری ترویج دهنده و 
رفع کننده نیازهای جامعه است و جزو صفات برتر 

انسانی است که جایگاه کارگر را تامین می کند.
فخاری گفت: امنیت کارگر به شــغل اوست. 
زمانی کارگر در شغل خود امنیت دارد که اشتغال 
و نوع شــغل یک ضریبی از اطمینان بخشی برای 
محصول نهایی باشــد. افرادی که امروز در کنار 
آنها هستیم سهمی بزرگ در تولید دارند. دانش 
افزایی، مهارت آموزی، به روزرسانی مداوم دانش های 
کسب شده و به کارگیری آنها رابطه صحیح بین 
کار، کارگر و کارفرما را شکل می دهد. مجموعه ای 
از رفتار صحیح چند وجهی و چند وظیفه ای کنار 

هم می تواند یک شغل را تضمین کند.
اســتاندارد تهران گفت: اگر امروز ما در برخی 
موارد رشــد داریم و در موقعیت برتر تولید قرار 
گرفته ایم باید به شــاخص هایی که زمینه توسعه 
را فراهم کرده اند، توجه ویژه کنیم.فخاری تصریح 
کرد: امروز رابطــه کار، کارگر و کارفرما دگرگون 
شده اســت. برای خلق موقعیت های جدید باید 
خودشیفته نباشیم. انســان حتماً باید نسبت به 
دیروز تغییر کرده باشد و چقدر زیبا و خوب است 
که تغییر در اراده های عملی شکل بگیرد تا زمینه 

رشد و تعالی را فراهم کند.
وی تاکید کرد: تعامل بین نیروی کار و کارفرما 
در این بخش است. نگاه همه ما به جریان کارگری 
نگاه انسان محوری از نوع غربی نیست. ما همه در 
یک ید واحد برای یک هدف ویژه هستیم که خلق 

اثر جدید برای رشد کشور است.
 نشان اقتصاد مقاومتی و اهدای آن برگرفته از 
بند ۲۰ ابلاغیه سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
توســط رهبر انقلاب است. در این دوره با ارزیابی 
۲۵۰ کارخانه سراســر کشور ۱۲ کارخانه و مرکز 
تولیدی منتخب شدند. افرادی از نخبگان صنعتی 
و توانمندی که شاخصه های پیشتازی اقتصاد دانش 
بنیان را دارند این ارزیابی ها را انجام دادند. به گفته 
مسئولان برگزاری این مراسم، در این فرایند ۴۰۰ 
ارزیاب حضور داشتند. این طرح در آینده بهینه تر 

خواهد شد.

 صادرات ایران به 3۹ کشــور آفریقایی 
در سال 1۴02

 سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه 
صنعت، معدن و تجارت از صادرات کالاهای ایرانی 
به ۳۹ کشور آفریقایی و واردات از ۲۲ کشور این 
قاره در ســال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: در ســال 
گذشــته صادرات به شرق، غرب، شمال و جنوب 
این قاره به صورت خاصی توسعه پیدا کرده است. 
ســید روح اله لطیفی، همزمان با دومین اجلاس 
بین المللــی ایــران و آفریقا، اظهار داشــت: قاره 
آفریقا با دارا بودن ۱.۳ میلیارد نفر جمعیت و ۵۴ 
کشور، یک فرصت بزرگ در حوزه روابط تجاری 

و اقتصادی است.
وی افزود: ایران می تواند به واســطه نیاز این 
قاره به ســوخت و انرژی، فنّاوری و مکانیزاسیون 
در تولید محصولات کشــاورزی، سرمایه گذاری و 
طراحی و ســاخت امور زیر بنایی از جمله معدن، 
سد، راه سازی و پروژه های عمرانی، اورهال کردن 
پالایشگاه ها، استخراج گاز، بازار مصرف مناسب مواد 
غذایی و محصولات صنعتی، تجاری و مصرفی و 
نیاز ما به کشت فراسرزمینی همراه با توانمندی 
کشورمان در صادرات خدمات فنی و مهندسی در 
این قاره فرصت ها ضمن حفظ شئونات انسانی و 
حفظ منافع توأمان کشورمان و کشورهای آفریقایی 

حضور پیدا کند.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
ادامه داد: در سال ۱۴۰۲ پراکنش صادراتی کشور به 
این قاره از نکات قابل توجه بود و صادرات در شرق، 
غرب، شــمال و جنوب این قاره به صورت خاصی 
توســعه پیدا کرد و ۳۹ کشور از این قاره، مقصد 
صادرات کالاهای ایرانی به صورت مستقیم بودند.
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اقتصاد ایران در ســال گذشته به روایت جدیدترین آمار منتشر شده 
توسط صندوق بین المللی پول، سال پررونقی را پشت سر گذاشت. رشد 
اقتصادی ایران در این ســال به ۴.۷ درصد رسید و ارزش تولید ناخالص 
داخلی با بیش از ۵۰ میلیارد دلار افزایش به ۴۰۳ میلیارد دلار رسید. نرخ 
تورم هم به ۴۱.۵ درصد کاهش یافت. صندوق بین المللی پول در گزارش 
منطقه ای خاورمیانه و آسیای مرکزی که به تازگی منتشر شده همچنین 
انتظار دارد روند رشد و توسعه اقتصاد ایران در سال جاری ادامه پیدا کند. 
بر اساس پیش بینی این نهاد بین المللی حداقل ۱۰ شاخص کلان اقتصاد 

ایران در سال ۲۰۲۴ روند رو به رشدی را طی خواهند کرد.
 

  افزایش 61 میلیارد دلاری حجم اقتصاد
ارزش تولید ناخالص داخلی ایران 6۱ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ نسبت 
به سال ۲۰۲۳ افزایش خواهد یافت و به ۴6۴ میلیارد دلار خواهد رسید. 
رشد اقتصادی به ۳.۳ درصد خواهد رسید که هرچند کمتر از سال قبل 

است اما از رشــد متوسط ۲۰ ساله طی سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۰ که ۳ 
درصد گزارش شده بیشتر خواهد بود.

 
  رشد 15 درصدی اقتصاد نفتی ایران

اقتصاد غیرنفتی ایران در ســال ۲۰۲۳ رشــد ۳.8 درصدی داشته و 
پیش بینی شده است در سال جاری نیز رشد ۳.۳ درصدی را تجربه کند.

بخش نفتی اقتصاد ایران در سال گذشته رشد قابل توجه ۱۵ درصدی 
را به ثبت رساند. طی سه سال فعالیت دولت سیزدهم رشد بخش نفتی 
اقتصاد ایران دو رقمی بوده اســت. این بخش در سال ۲۰۲۱ رشد ۱۰.۱ 
درصدی، در ســال ۲۰۲۲ رشــد ۱۰ درصدی و در سال ۲۰۲۳ رشد ۱۵ 
درصدی داشــته است. پیش بینی شده است در سال ۲۰۲۴ نیز رشد این 

بخش به ۲.۹ درصد برسد.
تولید نفت ایران در سال ۲۰۲۳ با افزایش ۵۰۰ هزار بشکه ای نسبت به 
سال قبل از آن مواجه شد و به ۳.۱ میلیون بشکه در روز رسید. پیش بینی 

شده است در سال ۲۰۲۴ نیز تولید نفت ایران ۱۰۰ هزار بشکه افزایش یابد 
و به ۳.۲ میلیون بشکه در روز برسد.

تولید گاز ایران از معادل ۴.8 میلیون بشکه در روز نفت طی سال ۲۰۲۲ به 
معادل ۵.۱ میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ رسید و بر اساس پیش بینی 
صندوق بین المللی پول این رقم در سال ۲۰۲۴ با افزایش ۳۰۰ هزار بشکه ای 

به معادل ۵.۴ میلیون بشکه در روز خواهد رسید.
بر اســاس این گزارش ایران ۱.۴ میلیون بشکه در روز طی سال ۲۰۲۳ 
نفت صادر کرده که ۵۰۰ هزار بشــکه نسبت به سال قبل افزایش داشته و 
انتظار می رود در سال جاری نیز ۱۰۰ هزار بشکه به صادرات نفت ایران افزوده 

شده و به ۱.۵ میلیون بشکه در روز برسد.
ایــران در ســال ۲۰۲۳ معادل ۳۰۰ هزار بشــکه در روز نفت، صادرات 
گاز داشــته که انتظار می رود به همین میزان در سال ۲۰۲۴ صادرات گاز 

داشته باشد.
 

  کاهش تورم در 5 سال متوالی
نرخ تورم در کشور طی سه سال گذشته نزولی بوده است و به پیش بینی 
صندوق بین المللی پول انتظار می رود این روند حداقل طی دو سال آینده 
ادامه پیدا کند. نرخ تورم ایران در سال ۲۰۲۳ به ۴۱.۵ درصد کاهش یافته 
و پیش بینی می شــود در ســال ۲۰۲۴ به ۳۷.۵ درصد و در سال ۲۰۲۵ به 

۳۲.۵ درصد برسد.
نرخ رشد نقدینگی در سال ۲۰۲۳ بالغ بر ۳۴.۷ درصد بوده و انتظار می رود 
این رقم در سال ۲۰۲۴ به ۳۲.۹ درصد کاهش یابد. متوسط رشد نقدینگی 

طی سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۰ بالغ بر ۲6.۵ درصد محاسبه شده است.
 بدهی دولت ایران به کمتر از متوسط ۲۰ ساله رسید

کل بدهی ناخالص دولت ایران در سال ۲۰۲۳ با کاهش قابل توجه نسبت 
به سال قبل از آن به معادل ۲8.۳ درصد رسیده است. صندوق بین المللی 
پول پیش بینی کرده اســت بدهی ناخالص دولت ایران در ســال ۲۰۲۴ به 
معادل ۲۵.۵ درصد تولید ناخالص داخلی کاهش یابد که کمتر از متوسط 
۲۰ ساله است. متوسط بدهی ناخالص دولت ایران طی سال های ۲۰۰۰ تا 

۲۰۲۰ معادل ۲۵.۹ درصد تولید ناخالص داخلی بوده است.
صادرات ایران در سال ۲۰۲۳ با افزایش ۱۲ میلیارد دلاری نسبت به سال 
قبل از آن به ۱۱۹ میلیارد دلار رسید و پیش بینی شده است در سال ۲۰۲۴ 
نیز این رقم با افزایش 6 میلیارد دلاری به ۱۲۵ میلیارد دلار برسد. واردات 
کشــور در سال گذشته از ۹۲ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۲ به ۱۰۲ میلیارد 
دلار در این سال رسیده و انتظار می رود در سال ۲۰۲۴ به ۱۰۹ میلیارد دلار 
افزایش یابد. صندوق بین المللی پول تراز حساب های جاری ایران در سال 
۲۰۲۴ را مثبت ۱6.۷ میلیارد دلار پیش بینی کرده اســت. در سال ۲۰۲۳ 
نیز تراز حساب های جاری ایران مثبت ۱۷.8 میلیارد دلار برآورد شده بود.

 
  عبور ذخایر ارزی در دسترس ایران از 30 میلیارد دلار

ذخایر ارزی در دســترس ایران بر اساس برآورد صندوق بین المللی پول 
در سال گذشته ۲۵.۱ میلیارد دلار بوده است. این رقم برای سال قبل از آن 
۱۹.۷ میلیارد دلار اعلام شده بود. بر اساس پیش بینی این نهاد بین المللی 
ذخایر ارزی در دســترس ایران طی سال جاری با افزایش حدود 6 میلیارد 
دلاری نســبت به ســال قبل به ۳۱.۳ میلیارد دلار خواهد رسید. بر اساس 
این گزارش ذخایر ارزی ایران بسیار بیشتر از این ارقام و بالای ۱۰۰ میلیارد 
دلار اســت که بنا به ادعای صنــدوق بین المللی پول به دلیل تحریم ها در 

دسترس ایران قرار ندارند.

نرخ تورم در کشور 
طی سه سال گذشته 
نزولی بوده است و به 

پیش بینی صندوق 
بین المللی پول انتظار 

می رود این روند حداقل 
طی دو سال آینده ادامه 

پیدا کند.

دوران طلایی بازار کار در دولت سیزدهم

تعیین ضوابط قیمت گذاری مسکن در بازار مجازی

می توان گفت که سال گذشته، سال تثبیت اشتغال در سایه امنیت شغلی و بهبود 
محیط کسب و کار بوده است و این گزاره دقیقاً در راستای تحقق فرمایشات مقام معظم 
رهبری بوده اســت. موضوعی که بهبود معیشت جامعه کارگری را نوید می دهد. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه وعده اشــتغال سالانه یک میلیون شغل در 
این دولت محقق شده است، از ثبت یک میلیون و ۲۰۰ هزار بیمه شده جدید اجباری 
در پارسال خبر داد. سال گذشته به نظر می رسد یکی از طلایی ترین دورانی بوده که 
بازار کار به خود دیده اســت. نشانه آن ثبت کمترین میزان نرخ بیکاری در مقایسه با 
۲6 سال اخیر به میزان 8.۱ درصد بوده و بیش از ۲۴ میلیون شاغل در کشور مشغول 
بکار بوده اند. اشتغالی که با رشد مشارکت اقتصادی توأم بوده و همین امر پویایی بازار 
کار را نشان می دهد. حرف های روز گذشته، سیدصولت مرتضوی در خطبه های پیش 
از نماز جمعه تهران مُهر تأییدی بر این نوشتار گفته شده است.وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، در این مراسم گفت: سال گذشته با توجه دولت مردمی یکی از محوری ترین 
دستور کارها موضوع اشتغال بود و دولت توانست وعده یک میلیون فرصت شغلی را با 
آماری متقن محقق کند.وی در ادامه به بیانات مقام معظم رهبری در دیدار با کارگران 
اشاره کرد و گفت: یکی از موضوعات مهمی که مقام معظم رهبری به آن اشاره فرمودند، 

بحث ایجاد ثبات شغلی است.

  احیای 10 هزار کارگاه نیمه فعال
مرتضوی بیان کرد: خوشبختانه دولت سیزدهم نزدیک به ۱۰ هزار کارگاه نیمه فعال 
را به ظرفیت اسمی رساند و ۳۰۰۰ واحد بزرگ و متوسط تعطیل شده را به چرخه تولید 
برگرداند و رابطه بنگاهداران و بانک ها را اصلاح کرد. رئیس جمهور دستور دادند اگر 
کارفرمایی بدهکار بانکی است هیچ بانکی اجازه تعطیل کردن کارگاه و کارخانه را ندارد.

وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به توســعه فرایند صــدور مجوزها در 
حوزه اشــتغال خــرد و خانگی اظهار کرد: در حوزه تکافــل اجتماعی دولت کارهای 
بزرگــی را انجام داده از جملــه اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی که خوشــبختانه 
۲۰میلیــون خانوار بالغ بر 6۰ میلیون نفر با درصد اســتقبال ۹۰ در آن مشــارکت 
 کردند؛ البته این طرح هم ممکن است مثل هر طرحی مشکلاتی داشته باشد که به

 مرور زمان آن را برطرف می کنیم.

  اجرای طرح های معیشتی
وی ادامه داد: در راستای حمایت از قانون جوانی جمعیت و خانواده ۲ کار برجسته 
صورت گرفته است. اول توجه به کودکان شیرخوار که ۱۲۴ هزار نفر از کودکان شیرخوار 
در دهک های اول تا سوم ماهیانه بین 6۰۰ هزار تا یک میلیون تومان به حساب سرپرست 
خانوار آنها واریز می شود. دوم در حوزه مادران شیرده در دهک های اول به صورت فصلی 
به ازای یک میلیون نفر در هر فصل حدود 6۰۰ هزار تومان از سوی دولت تزریق می شود.

مرتضوی همچنین از افزایش مستمری مددجویان کمیته امداد و بهزیستی خبر داد 
و گفت: سال قبل مستمری ها ۴۰ درصد و امسال ۳۰ درصد افزایش یافته و به اشتغال 

در این حوزه توجه ویژه شده است.

فصل جابه جایی در بازار مسکن در راه است و متولیان و سیاستگذاران این بخش 
تلاش دارند تا با نظارت بر بازار و اجرای قوانین، از قیمت سازی و افزایش غیرمتعارف 
قیمت ها بخصوص در بازار اجاره جلوگیری شود. ساماندهی بازار مسکن و اجاره به صورت 
مستمر از سال گذشته در حال اجراست و دستورالعمل های مختلفی در یک سال اخیر 
در راستای ساماندهی بازار مسکن مانند نظارت بر عملکرد بنگاه ها، شناسایی واحدهای 
خالی، نظارت بر سایت های انتشاردهنده آگهی املاک و موضوعات دیگر اجرا شده است. 
آمار رسمی از قیمت و تورم بازار مسکن نشان می دهد که شتاب رشد قیمت و تورم در 
این بازار از سال گذشته آهنگ کندی در پیش گرفته است و بر اساس گزارش مرکز 

آمار نیز تورم ماهانه بخش مسکن و اجاره از ۲. ۴ واحد درصد در اسفند گذشته به
۱. ۷ درصد در فروردین امسال کاهش یافته و به نظر می رسد کاهش تورم این بخش 
مانند سال گذشته تداوم دارد.ساماندهی بازار املاک و نظارت بر عملکرد این صنف از 
اردیبهشت سال گذشته شروع شده و  مشاورانی که مجوز صنفی ندارند یا مرتکب تخلفات 
آشکار در تضییع حقوق مردم شده اند، اخطار گرفته و بعضاً پلمب شده اند. اما علاوه بر 
مشاوران املاک، پلتفرم ها و سایت هایی که آگهی های فروش یا قیمت اجاره املاک را 
منتشر می کنند نیز سهم مشخص و مهمی در تأثیرگذاری در بازار دارند و تخلفات در 
این بخش که بیشتر مربوط به قیمت سازی یا انتشار آگهی کاذب است، موجب شد تا 
قانونگذار نظارت بر عملکرد این بازار مجازی را در دستور کار قرار دهد. بر این اساس، 
شهریور سال گذشته شورای عالی مســکن با دستور رئیس جمهور، ضرورت استمرار 
دستورالعمل سامان دادن بنگاه های معاملات املاک، تأکید بر تسریع روند تکمیل سامانه 
املاک با همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک، کنترل و نظارت بر سکوها و جلوگیری 
از قیمت سازی و سوداگری مسکن در فضای مجازی را به فعالان این حوزه اعلام کرد.

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، در یازدهمین جلسه شورای عالی مسکن با اشاره 
به مشکلاتی که سکوهای انتشار آگهی در حوزه قیمت سازی برای مردم ایجاد کرده اند، 
تأکید کرده بود که »در گام نخست، نظارت بر سکوها باید توسط خود اتحادیه ها انجام 
شــود. قانون نیز همین را خواسته است که اتحادیه های صنفی خود مأمور و مسئول 

باشند و نگذارند عضوی از آن صنف به مردم اجحاف کند.«
رویکرد دولت ســیزدهم برای ساماندهی بازار مسکن، فقط به حوزه تولید محدود 

نشده و برنامه ریزی ها بر این است که در کنار ساخت به صورت جدی با سوداگران و 
دلالان در این حوزه نیز به طور جدی مقابله شــود. به گفته فعالان بازار مسکن یکی 
از بخش های سوداگرایانه در موضوع مسکن، پلتفرم های آگهی دهنده مسکن هستند 
اما سیاست دولت این است که با قانونمند کردن این حوزه قیمت سازی های کاذب در 

حوزه مسکن کاهش یابد و سپس قیمت ها واقعی شود.
 

 تعهد پلتفرم ها به اجرای قانون
»محمدحسین قمری«، مدیر کل دفتر خدمات عمومی )مرکز اصناف و بازرگانان( 
وزارت صمت در خصوص اجرای دستورالعمل شورای عالی مسکن در خصوص نظارت 
بر سکوهای انتشــار آگهی مسکن گفت: مصوبه شورای عالی مسکن از طریق کمیته 
نظارت بر کســب و کارهای فضای مجازی به پلتفرم ها ابلاغ شــده و آنها همان موقع 
متعهد شدند تا با وزارت راه و شهرسازی به عنوان متولی بخش مسکن همکاری کنند. 
همچنین متعهد شدند قانون را اجرا کنند.به منظور جلوگیری از قیمت سازی و درج 
آگهی کاذب در سایت ها، اتصال آنها به سامانه املاک و اسکان وزارت راه و شهرسازی 
الزامی و درج آگهی در پلتفرم های آنلاین به احراز هویت در سامانه املاک مشروط شد. 
اخیراً ابوالفضل نوروزی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده 

که با توجه به پایان فرصت ساماندهی سکوهای انتشار آگهی املاک، سکوهایی که تا 
هفته آینده به سامانه املاک و اسکان متصل نشوند بخش املاک آنها مسدود و انتشار 
آگهی در سکوهای اینترنتی از هفته آینده منوط به استعلام از سامانه املاک و اسکان 
خواهد شد.به گفته مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، برخی سایت ها 
به سامانه متصل شده اند اما برخی دیگر تاکنون این اقدام را انجام نداده اند که به استناد 
مصوبات شورای عالی مسکن و کمیته هایی که شورای امنیت برگزار کرده است بخش 
املاک این سکوها چنانچه تا هفته آینده به سامانه املاک متصل نشوند، مسدود خواهد 
شد.بر اســاس این گزارش، دلالان و سوداگران برخی از ملک هایی که وجود خارجی 
ندارند در سکو ها آگهی ثبت کرده و به صورت گسترده قیمت سازی می کنند. درهمین 
راستا و طبق مصوبه شورای عالی مسکن هر ملکی که در سامانه انتشار و سکو ها ثبت 
شــود باید در ابتدا هویت مالک و کد پســتی ملک در سامانه املاک و اسکان احراز تا 
مشخص شود که ملک وجود خارجی دارد و سپس در سایت ها آگهی منتشر شود. اما 
با وجود این هنوز برخی از سکو ها اقدام به انتشار آگهی ها بدون احراز هویت می کنند.

وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده در صورتی که فردی بدون کدپستی ثبت شده 
در سامانه املاک واسکان اقدام به ثبت آگهی کند اجازه انتشار داده می شود، اما برای 
آگهی که با کد پستی در این وب سرویس ثبت شود تیک متمایز نمایش داده می شود 
و به این ترتیب برای کاربران مشخص می شود که کدام آگهی راستی آزمایی شده است.

اما در مقابل این اعلام وزارت راه و شهرسازی مبنی بر مسدود شدن آگهی املاک 
سایت ها در صورت ادامه تخلف،  برخی از مسئولان این سایت ها مشکلات فنی سامانه 
املاک و اسکان را مطرح کرده و می گویند که به خاطر این مشکلات نتوانسته اند وب 
سایت خود را برای راستی آزمایی آگهی های مسکن، به سامانه وزارت راه و شهرسازی 
متصل کنند. در این خصوص، مدیر کل دفتر خدمات عمومی )مرکز اصناف و بازرگانان( 
وزارت صمت گفت: اگر ســایت ها به علت مشــکلات فنی خود یا سامانه وزارت راه و 
شهرسازی نتوانسته اند به وظیفه قانونی خود عمل کنند باید این مشکلات را به کمیته 
نظارت بر کسب و کارهای فضای مجازی اعلام می کردند تا این موضوع پیگیری می شد 
اما هیچ سایتی تا کنون اعتراضی مبنی بر بروز مشکلات فنی یا تقاضا برای افزایش زمان 

به منظور اتصال به سامانه وزارت راه و شهرسازی را به ما اعلام نکرده است. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/02/09
شماره : 1625
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ایران کانون دیپلماسی اقتصادی در جهان

ابوالفضل حمیدی   |     پس از عملیات »وعده صادق« و انهدام مواضعی در داخل خاک رژیم صهیونیستی که از یک سو هیمنه 
پوشالی این رژیم را فرو ریخت و از سوی دیگر، اقتدار جمهوری اسلامی را به رخ جهانیان کشید، تنها به فاصله چند روز، این بار از 

سنگر اقتصاد و تجارت رفت و آمدها از تهران به کشورهای دیگر و بالعکس به شدت افزایش یافته است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیداری امسال با کارگران فرمودند که جهش از رشد متفاوت است؛ جهش یعنی چند گام بلند برداشتن و سیر صعودی سپری کردند 
که باید در این مسیر قدم برداریم تا با جهش مواجه شویم.

سید صولت مرتضویهمزمان با برپایی هفته گرامیداشت کار و کارگر، در »مراسم اولین جشنواره اعطای نشان اقتصاد مقاومتی استان تهران« با حضور مدیران عامل کارخانه ها، فعالان اقتصادی و جمعی از 
کارگران و کارآفرینان استان تهران که در کارخانه »ساپکو« برگزار شد، اظهار داشت: امسال روز کارگر و معلم با هم عجین شده اند، باید بگویم هم کارگران معلم هستند و هم معلم ها کارگر. معلم در کسوت 
تعلیم و تربیت است و کارگر علاوه بر این در کسوت ها در بخش تولید و رونق نیز فعال است.وی ادامه داد: موضوع کار و تولید یکی از مولفه های بزرگ در تکریم بشریت است. در احکام و آموزه های دینی ما 
به این موضوع اشاره شده آن گوهر گران بهایی که جایگاه انسان را رفعت می بخشد، سعی، تلاش و کوشش است. مقام معظم رهبری امسال به منظور ایجاد استقلال شعار سال را جهش تولید با مشارکت مردم 

انتخاب کردند. گرچه مخاطب شعار ایشان آحاد مختلف جامعه مانند مدیران، فرهنگیان، کارفرمایان و... هستند، اما مخاطب اصلی جامعه کار و تولید است.

برای تحقق شعار امسال، 
باید در مسیر جهش تولید 
قدم برداریم

   خرید: ۶۱۵۰۰ تومان؛ فروش: ۶۲۵۰۰ 
تومان

 در ادامه فروکش کــردن قیمت ارز در بازار 
غیررسمی، امروز شنبه در بازار فردوسی تهران، 
قیمت فروش نقــدی دلار بــه ۶۲۵۰۰ تومان 

کاهش یافت.
هم اکنون در بازار آزاد ارز در میدان فردوسی 
تهران، معامله گــران دلار را با قیمت ۶۱۵۰۰ از 
مــردم خریداری می کنند و بــا قیمت ۶۲۵۰۰ 

تومان می فروشند.
معامله گــران ارز می گویند نرخ ارز یک هفته 
است نزولی شده و بازار ارز از روند صعودی خارج 
شــده و این وضعیت همچنان ادامه دارد و ترس 
کاهش قیمت دلار، دارندگان ارزهای خانگی را 
روانه بازار کرده تا قبل از افت بیشــتر قیمت ها 

اقدام به فروش کنند.
در همین حــال در کانال های تلگرامی و در 
معاملات موســوم به فردایی، قیمت فروش دلار 

به ۶۱۴۰۰ تومان هم رسیده است.
فعالان بازار ارز با تاکید بر اینکه قیمت ها در 
بازار غیررسمی ارز در یک هفته اخیر روند نزولی 
داشته اســت، پیش بینی کردند که همین روند 

کاهشی در هفته جاری ادامه داشته باشد.

 تداوم کاهش نرخ رشد نقدینگی
 روابط عمومی بانک مرکزی با تشریح اقدامات 
این بانک برای کنترل نقدینگی، از کاهش قدرت 
خلق پــول بانک ها و موسســات اعتباری ناتراز 

خبر داد.
 روابط عمومی بانــک مرکزی در واکنش به 
برخی ادعاها درباره مدیریت نقدینگی اعلام کرد: 
روند صعودی رشد نقدینگی و ثبت ارقام بی سابقه 
این متغیر در پایان سال ۱۳۹۹ و نیمه اول سال 
۱۴۰۰ مسئله ای بس نگران کننده بود که تداوم 
آن می توانســت اقتصــاد کشــور را با معضلات 
و مخاطــرات گوناگونی مواجه ســازد و ضمن 
 افزایش نااطمینانی ها در تصمیمات خرد فعالان

 اقتصادی کشور، آثار مخربی بر متغیرهای کلان 
اقتصای به وجود آورد.

حال که حدود دو ســال از آن مقطع نگران 
کننده گذشــته اســت،  متغیرهای پولی کشور 
 در وضعیــت نســبتاً پایداری قــرار گرفته اند و 
آمارها حاکــی از تحقق اهــداف بانک مرکزی 
در کنتــرل رشــد نقدینگی و قــرار گرفتن در 

محدوده های تعیین شده دارد.
مرور مســیر طی شده نشان دهنده آن است 
کــه نرخ رشــد دوازده ماهه نقدینگــی از ۴۲.۸ 
درصــد در پایان مهرمــاه ۱۴۰۰ طی یک روند 
نزولــی به ۳۱.۱ درصد در پایان ســال ۱۴۰۱ و 
 متعاقبــا به ۲۴.۳ درصد در پایان ســال ۱۴۰۲ 

رسیده است.
ارقام فوق به خوبی بیانگر توفیق بانک مرکزی 
در اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه بانک ها 
و دستیابی به اهداف کنترل رشد کل های پولی 
و مدیریت رشــد نقدینگــی در محدوده هدف 
تعیین شــده برای ســال ۱۴۰۱ )۳۰ درصد( و 
سال ۱۴۰۲ )۲۵ درصد( می باشد.البته در سال 
۱۴۰۳ نیز همچنان هدف کنترل رشد نقدینگی 
از طریق اســتفاده از مجموعه ابزارهای سیاست 
پولی از جمله کنترل رشد ترازنامه بانک ها با قدرت 
بیشتری پیگیری خواهد شد و بر این اساس هدف 
رشد نقدینگی ۲۳ درصد با دامنه نوسان مثبت 
و منفی ۲ درصد در راســتای دستیابی به هدف 
مهار تورم تا نقطه مطلوب و نیز کمک به رشــد 

اقتصادی تعیین شده است.
لازم به ذکر اســت کــه در دوره اخیر، بانک 
مرکــزی توجه ویــژه ای به کنتــرل  خلق پول 
بانک ها داشــته و دستاورد مهم بدست آمده در 
زمینه کاهش رشــد نقدینگی به طور مشخص 
از طریق تنظیم و اعمال جدی سیاســت کنترل 
مقداری ترازنامه بانک ها حاصل شــده است.در 
این چارچوب،  بانک مرکزی در راســتای کنترل 
رشــد خلق پول بانک ها و موسســات اعتباری، 
در ســال ۱۴۰۱ ضوابط ناظر بر کنترل مقداری 
ترازنامه بانک ها را تکمیل و اصلاح نمود و علاوه 
بر کنترل دارایی هــا، کنترل بدهی های ترازنامه 
بانک ها )به ویژه بانک های ناتراز و ناســالم( را در 

دستور کار قرار داد.
همچنین در ســال ۱۴۰۱ بانک مرکزی در 
جهت دســتیابی به هدف رشد نقدینگی تعیین 
شــده با پیگیری جدی سیاست کنترل مقداری 
رشد ترازنامه بانک ها و موسسات اعتباری و جریمه 
بانک های متخلف از طریق افزایش نسبت سپرده 
قانونی و همچنیــن افزایش ۰.۵ واحد درصدی 
نسبت سپرده قانونی بانک های تجاری اقدامات 
موثری را در جهت کنترل و کاهش قدرت خلق 
پــول بانکها و در نهایت کاهش رشــد نقدینگی 

انجام داد.
در دی ماه ســال ۱۴۰۲ نیــز بانک مرکزی 
با هدف مدیریت رشــد نقدینگــی و اطمینان 
از تحقــق اهــداف تعییــن شــده در رابطه با 
 کنتــرل کل های پولــی اقدام بــه افزایش ۰.۵ 
واحد درصدی سپرده قانونی بانک ها و موسسات 

اعتباری نمود.
با توجه به مطالب ذکر شده و بررسی آمارهای 
مربوطه ملاحظه می شــود که مدیریت رشــد 
نقدینگی در اقتصادی کشــور در دوره اخیر، در 
وضعیتی کاملا با ثبات و برخلاف ادعاهای مطرح 

شده توسط برخی رسانه ها و افراد بوده است.

نگاهی به ظرفیت های 
اقتصادی قاره آفریقا 

نشان می دهد این قاره 
در سال ۱4۰۱ حدود ۱۲۰۰ 

میلیارد دلار تجارت 
داشته اما سهم ایران در 

این زمینه ناچیز بوده 
است. از سوی دیگر 

برآوردها نشان می دهد 
جمعیت این قاره تا دو 

دهه دیگر به حدود ۲.۵ 
میلیارد نفر می رسد و 4۰ 
درصد از کل جمعیت زیر 
۱8 سال جهان آفریقایی 

خواهند بود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/02/09
شماره : 1625

در ابتدا سفر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان به پاکستان و بلافاصله به سریلانکا که به امضای ۱۳ سند همکاری 
)۸ سند با پاکستان و ۵ سند با سریلانکا( منجر شد، نگاه جهانیان را به خود جلب کرد. گفتنی است در سفر آیت الله رئیسی به 
ســریلانکا، افتتاح ابرپروژه ســد و نیروگاه اومااویا نیز که راوی پیشرفت ایران در صادرات خدمات فنی و مهندسی به ده ها کشور 
جهان است، خودنمایی کرد. اما این ابتدای کار بود، چرا که حالا نوبت به حضور مقامات ارشد ده ها کشور دنیا در پایتخت ایران 

اسلامی است. 
دومین اجلاس بین المللی ایران و آفریقا با حضور مقامات عالی اقتصادی بیش از ۳۰ کشور آفریقایی و با سخنرانی دکتر سیدابراهیم 
رئیسی در محل سالن اجلاس سران کشورهای اسلامی برگزار شد. اجلاسی که به اعتقاد کارشناسان، مسیر همکاری های ایران 

و آفریقا را بیش از پیش و با دیپلماسی فعال دولت سیزدهم هموار می کند.
 به دنبال آن، آغاز برگزاری اکسپوی ۲۰۲۴ با میزبانی ایران که طی روزهای آینده به صورت رسمی آغاز به کار می کند نیز با 
حضور حدود ۱۰۰ کشور جهان و بیش از سه هزار تاجر برگزار می شود که کانون مذاکره و مشارکت های اقتصادی میان ایران و 
جهان خواهد شد که نمونه آن برپایی نشست وزرای صنعت بریکس )کشورهای عضو پیمان اقتصادهای نوظهور جهان( در حاشیه 
ششمین    نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران )ایران اکسپو ۲۰۲۴( است. به طور قطع ثمرات این دیپلماسی 

فعال را می توان درکوتاه، میان و بلندمدت در تمام بخش های اقتصاد ایران و سپس سفره مردم مشاهده کرد.

  بازار ۲.۵ میلیارد نفری مصرف کالا
دومین اجلاس بین المللی ایران و قاره آفریقا با حضور آیت الله سید ابراهیم رئیسی و فعالان اقتصادی ایران و آفریقا در سالن اجلاس 
کشورهای اسلامی برگزار شد. امریکا ایران را تحریم کرد تا اقتصاد ایران فلج شود اما با روی کار آمدن دولت سیزدهم علاوه بر افزایش 
تجارت با همسایگان، توسعه روابط با کشورهای مختلف از قاره های گوناگون نیز مورد توجه قرار گرفت. حضور بیش از ۳۰ کشور 
آفریقایی در اجلاس بین المللی ایران و آفریقا نشان می دهد تجار جهان نسبت به تحریم های امریکا بی توجه شده اند. تابستان سال 
گذشته بود که سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان عازم قاره آفریقا شد و به سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمبابوه سفر کرد. به طور 
معمول در سفرهایی در این سطح تفاهمنامه هایی به امضا می رسد اما پس از بازگشت به دست فراموشی سپرده می شود و یا آنقدر 

دیر پیگیری می شود که توجیه اقتصادی خود را از دست می دهد، اما رئیس دولت سیزدهم درست 
پس از بازگشت از قاره آفریقا دستور داد تا تفاهمنامه ها و همچنین افزایش روابط تجاری  کشورهای 
مختلف این قاره پیگیری شــود.  دیروز رئیس جمهور ایران میزبان ۲۰ کشور آفریقایی در دومین 
 اجلاس بین المللی ایران و آفریقا بود و این نخستین حضور تجار ایرانی و آفریقایی به صورت رسمی

 پس از سفر آیت الله رئیسی به قاره آفریقا است.
 نکته قابل توجه اینجاست که این قاره دارای ۵۴ کشور است و اکنون ۲۰ کشور برای افزایش 
همکاری در تهران حاضر شــده اند. نگاهی به ظرفیت های اقتصادی قاره آفریقا نشان می دهد این 
قاره در ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۲۰۰ میلیارد دلار تجارت داشته اما سهم ایران در این زمینه ناچیز 
بوده است. از سوی دیگر برآوردها نشان می دهد جمعیت این قاره تا دو دهه دیگر به حدود ۲.۵ 
میلیارد نفر می رســد و ۴۰ درصد از کل جمعیت زیر ۱۸ ســال جهان آفریقایی خواهند بود. از 
این رو این قاره در آینده یکی از بازارهای بزرگ مصرف کالا و خدمات می شــود و کشورهایی در 
آن زمان می توانند صادرات موفق داشته باشند که از امروز زیرساخت های آن را فراهم کنند. در 
اذهان عمومی قاره آفریقا یک بخش بدون ظرفیت شناخته می شود که دلیل اصلی این موضوع به 
رویکردهای غرب باز می گردد. کشورهای غربی اصلًا در زمینه ظرفیت های تجاری قاره آفریقا سخن 
نمی گویند تا بتوانند خودشان از این موضوع نهایت بهره را ببرند. آیت الله رئیسی صبح جمعه در 
دومین اجلاس بین المللی ایران و آفریقا تصریح کرد: غربی ها آفریقا را برای خودشان می خواهند 
اما ما آفریقا را برای آفریقا می خواهیم. همین موضوع نشان می دهد که چرا تاکنون ظرفیت این 

قاره به خوبی شناخته نشده است.

  ظرفیت 7۰۰ میلیارد دلاری
این روزها اینترنت در همه کشــورها نفوذ زیادی داشــته و تقریباً هر روز به کاربران آن افزوده 
می شود. نکته قابل توجه اینجاست که در بخش فناوری اطلاعات و اینترنت این قاره در ۱۵ سال 
گذشته افزایش غیر قابل باوری داشته و در یک دهه گذشته رشد ۱۰ برابری را تجربه کرده است. 
برآوردها نشان می دهد تا دو دهه آینده اقتصاد بر بستر اینترنت این قاره به بیش از 7۰۰ میلیارد 
دلار برسد. ایران یکی از کشورهایی است که پیشرو در زمینه صادرات خدمات فنی و مهندسی و 
همچنین تجهیزات پزشکی است. آفریقا نیز در مقابل دقیقاً نیازمند همین حوزه هاست و همکاری 
در این زمینه می تواند منجر به توســعه اقتصادی و رفاهی کشــورهای آفریقایی و ایران شود. از 
سوی دیگر همکاری ایران با کشورهای آفریقایی در زمینه تبادل فناوری و همچنین شرکت های 

دانش بنیان می تواند مسیری برای هر دو اقتصاد باشد.
 در بخش صادرات خدمات فنی مهندسی ایران دارای ظرفیت بسیار خوبی در حوزه معدن است. 
از آنجایی که این قاره پر از معادن ارزشمند است ایران می تواند در زمینه حفاری و مهندسی نقش 
مهمی ایفا کند. یکی از دستاوردهای مهمی که ایران اخیراً در عرصه بین الملل از خود به نمایش 
گذاشت افتتاح یک سد پیچیده در سریلانکا بود. کارشناسان معتقدند توسعه روابط ایران با قاره 

آفریقا دارای موانعی است که باید سریعاً مرتفع شود.
در سال ۱۴۰۱، تجارت خارجی با آفریقا به حدود ۱ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار رسید؛ اما این 
عدد در مقایســه با تجارت کشورهای دیگر با قاره آفریقا قابل توجه نیست. آن طور که مسئولان 

سازمان توسعه تجارت می گویند، به دنبال افزایش حجم تجارت با این قاره هستند.

  صادرات ایران به ۳۹ کشور آفریقایی
ســخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت از صادرات  به ۳۹ کشور آفریقایی و واردات 
از ۲۲ کشور از این قاره در سال ۱۴۰۲ خبر داد. سید روح الله لطیفی همزمان با دومین اجلاس 
بین المللی ایران و آفریقا اظهار داشت : قاره آفریقا با دارا بودن ۱.۳ میلیارد نفر جمعیت و ۵۴ کشور 
، یک فرصت بزرگ در حوزه روابط تجاری و اقتصادی اســت. وی افزود در ســال ۱۴۰۲ پراکنش 
صادراتی کشور به این قاره از نکات قابل توجه بود و صادرات در شرق، غرب، شمال و جنوب این 
قاره به صورت خاصی توسعه پیدا کرد و ۳۹ کشور از این قاره، مقصد صادرات کالاهای ایرانی به 

صورت مستقیم  بودند.
وی افزود:  با وجود کاهش صادرات کشــور به بخش ســفید این قاره در شــمال در سال های 
گذشــته ، شــاهد افزایش صــادرات به کشــورهای الجزایر، مصــر، لیبی، تونــس، جیبوتی  و 
مراکــش در ســال ۱۴۰۲ با وجــود بحران حمــل و نقل در دریــای ســرخ بودیم.لطیفی در 
خصــوص هفت مقصد نخســت محصولات صادراتی بــه آفریقا گفت: در ســال ۱۴۰۲ ، غنا با 
خریــد ۱7۳.۵ میلیــون دلار، آفریقای جنوبی بــا ۱۴۵ میلیون دلار، تانزانیا بــا ۹۲.۸ میلیون 
 دلار، کنیــا بــا ۴۸.7 میلیــون دلار، نیجریه با ۴۸ میلیــون دلار، موزامبیک بــا ۴7.۱ میلیون

 دلار و ســومالی با ۳۳.۳ میلیون دلار هفت مقصد نخســت صادرات کالاهای ایرانی به صورت 
مستقیم به این قاره  بودند.

نرخ ساخت  مسکن منطقی نیست

روند کاهشی نرخ ارز درپی شکست بازار از مرکز مبادله

رییس سازمان نظام مهندســی کشور گفت: تعرفه نهایی حق الزحمه مهندسان 
سازمان نظام مهندسی احتمالا پس از حدود دو ماه تعلل، فردا ابلاغ خواهد شد.

حمزه شکیب رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با بیان اینکه تعرفه 
حق الزحمه مهندسان سازمان نظام مهندسی کشور، گفت: تعیین تعرفه حق الزحمه 
مهندسان سازمان نظام مهندسی از سال های اخیر تا هم اکنون هرساله با چالش همراه 

بوده که این موانع برخی از تبعات اجتماعی را در پی داشته است.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور در ادامه تاکید کرد: البته در نظام 
فنی و اجرایی در خصوص نظام تعرفه چالشــی وجود ندارد و مشکلی وجود ندارد و 
هرساله روال قانونی خود را طی می کند؛ البته قانون تعیین تعرفه حق الزحمه مهندسان 
نظام مهندسی از ۱۸ سال گذشته تاکنون تغییر نکرده که درخواست اصلاح و بازنگری 

این قوانین را به مراجع مربوطه ارجاع دادیم.
وی ادامــه داد: موضوع دیگری که اجرای این روند را با چالش مواجه کرده عدم 
تطبیق فرمول محاســبه نرخ ســاخت با نرخ حق الزحمه مهندسان است؛ زیرا حق 
الزحمه های مهندســان بر اساس هزینه ساخت محاسبه می شود که این نوع فرمول 
محاســبه هیچ تشابهی با هزینه ساخت واقعی مســکن ندارد و از دو سال گذشته 

)۱۴۰۱( درخواست به روزرسانی هزینه ساخت را پیشنهاد دادیم.
شــکیب با اشاره به اینکه جلســات وزارت راه و شهرسازی برای رفع چالش های 
تعرفه حق الزحمه مهندســان بی نتیجه ماند، افزود: به وزارت راه و شهرسازی کشور 
برای رفع چالش های تکراری تعیین تعرفه برگزاری جلســاتی را پیشنهاد دادیم که 
یک شــورای تعیین تعرفه حق الزحمه مهندسان شکل گیرد؛ این جلسات در تیرماه 

سال گذشته )۱۴۰۱( برگزاری شد اما به دلیل عدم تشکیل جلسات در خود وزارت 
راه و شهرســازی، خروجی مطلوبی در پی نداشت، بنابراین این چالش ها بدون حل 

همچنان باقی است.

  وزیر راه و شهرسازی پادرمیانی کند!
این مسؤول بیان اینکه تعیین تعرفه حق الزحمه مهندسان نباید به دو عنوان ملی 
ساختمان وابسته باشد، تصریح کرد: قطعاً نباید از دو عنوان مقررات ملی ساختمان 
برای تعیین حق الزحمه مهندسان استفاده کرد؛ برای حل این مشکل انتظار می رود 
وزیر راه و شهرســازی شــخصاً برای رفع این چالش ها پا در میانی کند و مسؤولیت 

اعلام میزان افزایش تعرفه ها را برعهده بگیرد؛ البته در این زمینه نیز درخواست داده 
شده و در حال بررسی است.

وی میزان افزایش نرخ حق الزحمه مهندسان )۱۴۰۳( را نامعلوم اعلام کرد و افزود: 
تا بدین لحظه نرخ مشــخصی در این زمینه مشخص نشده اما انتظار می رود میزان 
تعرفه حق الزحمه مهندسان به اندازه افزایش ۴۰ درصدی سازمان نظام پزشکی یا برابر 
با افزایش ۳۵ درصدی حقوق کارگران باشد، البته ناگفته نماند اگر بر مبنای تعرفه 

ساخت مسکن باشد قاعدتاً باید افزایش ۱۰۰ درصدی شامل حال مهندسان شود.
شکیب درباره زمان ابلاغ میزان افزایش تعرفه حق الزحمه مهندسان، گفت: طبق 
قوانین باید تا آخر اســفندماه سال گذشته )۱۴۰۲( اعلام می شد اما به دلیل تأخیر 

نهایتاً تا یک شنبه )۹ اردیبهشت( حق الزحمه مهندسان ابلاغ خواهد شد.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور در خصوص اینکه بعضاً زمان طولانی 
شــدن فرآیند صدور پروانه ساختمان را به سازمان نظام ربط می دهند، خاطرنشان 
کرد: فرآیند صدور پروانه ســاختمانی دارای چند بخش مجزا اســت، یک بخش آن 
طراحی اســت؛ پس از اتمام طرح نقشه، در سازمان نظام مهندسی استان بارگذاری 
می شود؛ ســپس به طور معمولی بین یک الی دو هفته فرآیند کنترل طرح سپری 
و ســپس به فرآیند تعیین ناظر ارجاع می شود. بنابراین در این زمینه سازمان نظام 

مهندسی چالشی ندارد.
وی گفــت: زمــان صــدور پروانه ســاخت در حــال حاضر حدود شــش ماهه 
 امــا قطعاً امــکان کاهش فراینده ممکن اســت؛ البته ســازمان نظام مهندســی 

در این زمینه پیشگام است.  

یک کارشناس اقتصادی گفت: کاری که بانک مرکزی به درستی انجام می دهد، 
این است که با افزایش نرخ ارز در بازار غیر رسمی، نرخ مرکز مبادله تغییر خاصی نمی 
کند؛ این نشان می دهد که بانک مرکزی بازیچه قرار نگرفته و وارد بازی بازارسازها 
نشده است. بازار آزاد می خواهد نرخ ارز مرکز مبادله را به سمت خودش بکشاند اما 
وقتی موفق نمی شود، کاهش پیدا می کند. سال گذشته نرخ دلار به ۶۰ هزار تومان 

رسید اما به ۵۰ هزار تومان برگشت.
آلبرت بغزیان، درباره تاثیر حراج ســکه در کنترل قیمت ها بیان کرد: اگر هدف 
بانک مرکزی کاهش قیمت ســکه بوده، باید توجه داشــت که این کار یک مسکن 
موقت است برای تاثیر در قیمت؛ لذا این امر باید به طور مرتب انجام شود یا اینکه به 
تعدادی سکه عرضه شود که دیگر بازار اشباع شده باشد. البته همه این ها منوط به 

این است که نرخ ارز هم ثابت باشد.
ایــن کارشــناس اقتصادی اظهــار کرد: قبلا برگــزاری حراج  ســکه برای این 
بــود که طلا به ســازندگان عرضه شــود و آنها بتوانند زیــورآلات تولید کنند، در 
مقایســه با زمانی کــه نفت فروخته می شــد و بانک مرکزی طــلا و دلار تحویل 
 می گرفــت و بــه بانک کارگشــایی مــی داد که بــه ســازندگان و تولیدکنندگان 
زیورآلات عرضه کند؛ این کار در میان مدت نمی تواند اثری داشته باشد که قیمت ها 

را بشــکند و کسانی که سکه خریدند هم به امید سوداگری هستند یا اینکه دنبال 
حفظ ارزش پولشان  هستند.

بغزیان خاطرنشان کرد: تا زمانی که سوداگری است و بین ارز دولتی و غیر رسمی 
اختلاف وجود دارد، نباید انتظار داشته باشیم که ثبات اقتصادی ایجاد شود و طلا و 
دلار برای خرید واقعی باشند نه برای استفاده از فرصت ها و سوداگری؛ زیرا اختلاف 

ارز دولتی با بازار غیر رســمی جذاب اســت و با عرضه محدود هم نمی توان نرخ را 
شکســت بلکه می توان در کوتاه مدت بر بازار اثر گذاشــت و این امر را بارها آزمون 

کردیم؛ لذا باید این موضوع ریشه ای حل شود.
وی ادامه داد: برای مثال منطقی بود که در آســتانه ســفرهای نوروزی، میزان 
دریافت ارز مسافرتی را افزایش دادند که فرد تشویق نشود ارز را از بازار آزاد بخرد، 
اما تا زمانی که محدودیت باشــد، هرچه هم سهمیه افزایش پیدا کند، از طرف دیگر 
صــف ایجاد برای خرید ایجاد می شــود و چون به اندازه تقاضا عرضه نمی شــود، 
 در حــد همان چنــد روز التهاب بازار را کنتــرل می کند و ایــن را نباید به عنوان

 یک برد در نظر گرفت.
ایــن کارشــناس اقتصــادی خاطرنشــان کــرد: کاری کــه بانــک مرکــزی 
به درســتی انجــام مــی دهــد، ایــن اســت کــه بــا افزایــش نــرخ ارز در 
 بــازار غیر رســمی، نــرخ مرکز مبادلــه تغییر خاصــی نکرد. این نشــان می دهد 
که بانک مرکزی بازیچه قرار نگرفته و وارد بازی بازارســازها نشــده است. بازار آزاد 
می خواهد نرخ ارز مرکز مبادله را به سمت خودش بکشاند اما وقتی موفق نمی شود، 
کاهش پیدا می کند. ســال گذشته نرخ دلار به ۶۰ هزار تومان رسید اما به ۵۰ هزار 

تومان برگشت.
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کشاورزی 

مسکن نخبگان ازجمله 
دغدغه های اصلی بنیاد 

نخبگان

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛صالحی رئیس بنیاد نخبگان یزد از جمله دغدغه های اصلی بنیاد نخبگان در کل کشور را مسکن نخبگان ذکر کرد و ادامه داد:در استان یزد جانمایی ۶۰ هکتار زمین 
اختصاص یافته بدین منظور مشخص شده است و امیدواریم تا چندسال آینده چالش تامین مسکن حل شود.

صالحی وزیری گفت: رویکرد جدید بنیاد نخبگان بر این قرار است که این مجموعه به سراغ نخبگان خواهد رفت و پیدا کردن و آشنا کردن آنها با خدمات بنیاد نخبگان بدین شیوه جدید فضا را 
برای اثرگذاری بیشتر فراهم خواهد کرد.

وی ادامه داد:تلاش می کنیم از آفت به موقع شناخته نشدن که در مسیر نخبگی وجود دارد دور باشیم و نخبه ها را از عنفوان کودکی شناسایی کنیم و با برنامه ریزی مدون از آموزش و پرورش تا 
دانشگاه بتوانیم اتفاقات مهمی را رقم بزنیم.حامد سلطانی معاون طرح و برنامه ریزی بنیاد ملی نخبگان استان یزد نیز در این نشست گفت:رویکرد بنیاد نخبگان در مجرای مسیرنخبگی پیش می رود و 

به این منظور استاد راهبر و برنامه توانمندساز تعریف می شود تا فرآیند شناسایی،جذب و حمایت نخبگان را ارتقا بدهیم.

در حال حاضر هنوز قیمت 
جدید تعیین نشده و هر 
کیلو گرم گوشت مرغ به 
مبلغ ۷۸ هزار تومان به 

فروش می رسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/02/09
شماره : 1625

بازدید مدیرکل بندر امیرآباد از بنادر گلستان

سرمایه گذاری ۸۰ میلیون یورویی در مدیریت پسماند همدان

 افزایش ۷۰ هزار تنی تولید کلزا در کشور
 مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهادکشاورزی با اعلام اینکه ۲۵۰ هزار تن کلزا در سال زراعی جاری برداشت خواهد شد، گفت: میزان افزایش تولید نسبت به سال گذشته بین ۶۰ تا ۷۰ هزار تنی پیش بینی می شود.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، سعداله منصوری سطح کشت کلزا را بالغ بر ۱۶۰ هزار هکتار عنوان کرد و افزود: انتظار داریم سطح برداشت دانه کلزا نزدیک به ۱۳۰ هزار هکتار باشد که نسبت به سال زراعی گذشته ۴۰ هزار هکتار افزایش نشان می دهد.
مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: از ۱۶۰ هزار هکتار سطح زیر کشت کلزا، نزدیک به ۵۰ تا ۵۵ هزار هکتار آن در اراضی دیم و مابقی در اراضی آبی است.

وی با بیان اینکه در سال زراعی گذشته سطح زیرکشت کلزا در کشور ۱۱۰ هزار هکتار بوده است، خاطرنشان کرد: در نهایت از سطح ۸۸ هزار هکتار حدود ۱۴۰ هزار تن کلزا برداشت شد.
منصوری تناسب قیمت تضمینی این محصول در مقایسه با گندم، توزیع به موقع نهاده ها و بذر و وعده به موقع پرداخت پول محصول تحویلی کشاورزان با مرجع مشخص را از دلایل استقبال کشاورزان از کشت کلزا در سال زراعی جاری دانست.

مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشــاورزی درباره خرید تضمینی دانه های کلزا، گفت: امســال خرید کلزا توســط بخش خصوصی و انجمن صنایع روغن کشــی ایران انجام می شود و نقش نهادهای دولتی اعم از سازمان مرکزی تعاون روستایی و شرکت 
بازرگانی دولتی ایران در حداقل خواهد بود و اگر در منطقه ای بخش خصوصی برای خرید ورود نکرد، این نهادها اقدام به خرید تضمینی خواهند کرد.

مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهادکشاورزی ابراز امیدواری کرد؛ ورود بخش خصوصی در موضوع خرید کلزا با روند منطقی و معقول پیش برود و پرداخت بهای محصول کلزاکاران با حمایت دست اندرکاران سپری شود و بتوان با اطمینان خاطر برای برنامه 
کشت سال زراعی آینده آماده شد.وی با اشاره به آغاز برداشت دانه های کلزا از مزارع کشور اذعان داشت: در استان های کرمان، هرمزگان، خوزستان و ایلام برداشت آغاز شده و تاکنون روند خوبی داشته است.

منصوری افزود: در استان های ایلام و خوزستان، زارعانی که محصول شان را تحویل داده اند، ۲۰ درصد بهای محصول را دریافت کرده اند.مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: براساس آخرین گزارش ها، حدود نیمی از سطح زیر کشت کلزا 
در استان ایلام و حدود ۳۰ درصد مزارع استان خوزستان تاکنون برداشت شده است.

در نشســت مشــترک مدیرکل بندر امیرآباد و سرپرست بنادر استان گلستان، بر 
افزایش همکاری ها بین بنادر این دو منطقه تاکید شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی سازمان بنادر و دریانوردی، محمدعلی موسی  پور، 
مدیرکل بندر امیرآباد به همراه معاونان خود در ســفر به گلســتان، از کانال آشوراده، 
ایســتگاه رادیویی دریایی  unmanned بندرترکمن و ساختمان اداری بنادر گلستان 
در گرگان بازدید کردند و ســپس با سیدمحسن طیرانی، سرپرست و مسئولان بنادر 

گلستان دیدار و گفت وگو کردند.
در این نشست ضمن بررســی روند همکاری بین دو بندر همجوار شمالی کشور، 
مشــکلات و نقاط ضعف و قوت مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت و راهکارهای لازم 

برای ارتقای کیفیت خدمات رسانی ارائه شد.
سرپرست بنادر و دریانوردی استان گلستان در این نشست اظهار داشت : لایروبی 
کانال آشوراده و تبادل آب بین دریا و خلیج موجب شده تا شناورهای سبک به راحتی 

در خلیج گرگان تردد داشته باشند.
وی با بیان اینکه افزایش ۲۰ ســانتی متری ارتفاع ســطح آب خلیج گرگان باعث 

کاهش شوری آب و مهاجرت پرندگان به خلیج گرگان شده است، ادامه داد: لایروبی 
کانال آشوراده حدود ۴۰۰ متر به پهنای سواحل اضافه کرده است.

سیدمحســن طیرانی در ادامه با اشــاره به اینکه در راستای اجرای طرح سفرهای 
نوروزی ۱۴۰۳ بیشترین جذب مسافر در سفرهای دریایی از مسیر اسکله بندرترکمن 
به جزیره آشــوراده انجام شــد، افزود: در این ایام حدود ۴۱ هزار و ۴۹۰ نفر مسافر و 
گردشگر تردد داشته اند که نیاز به علائم کمک ناوبری جهت ایمن سازی آبراه بوده  و 
با هماهنگی بعمل آمده واحد دریایی بنادر گلستان با واحد دریایی بندر امیرآباد فراهم 

شده و به زودی در مسیر تردد شناورها قرار خواهد گرفت.
به گفته سرپرست بنادر گلستان، یکی از اتفاقات مهمی که در نوروز ۱۴۰۳ محقق 
شد، قرار دادن شناور جستجو و نجات دریایی توسط واحد دریایی بندر امیرآباد برای 
اســکله های بندرترکمن و بندرگز بود که در تامین امنیت ترددهای دریایی بســیار 

مثمر ثمر بود.

همدان - فاطمه دی آبادی شــهردار همدان  از سرمایه گذاری ۸۰ میلیون یورویی 
در حوزه مدیریت پسماند همدان خبر داد.

به گزارش  روزنامه آوای اقتصاد سید مسعود حسیني  در آیین اختتامیه یازدهمین 
مسابقه بزرگ دانش آموزی در هفته جهانی »زمین پاک« در سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری با بیان اینکه موضوع محیط زیست و زمین پاک مهم است اظهار کرد: باید 
زیســت امروز را برای آیندگان محافظت کنیم تا زیســت بهتری برای تمام بشریت 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه همدان جزو شهرهای خوب و تمیز است و جزو شهرهای خوب هم 
باقی خواهد ماند افزود: اخیرا در سازمان شهرداری ها حضور داشتیم و به دنبال جذب 
بودجه ای بودیم که گفتند که اگر شهرتان آلوده نباشد، بودجه ای را تخصیص نمی دهیم 
و طبق آماری که گرفته شد متوجه شدیم خوشبختانه شهر همدان آلوده نیست و از 
لحاظ فاکتورهای موجود به ما پولی تعلق نگرفت؛ برای نخستین بار خوشحال شدیم 

بودجه ای در بین شهرهای کشور به همدان تخصیص داده نشد.
شــهردار همدان با اشــاره به اینکه باید مراقب بود تا شرایط موجود بهبود یابد و 
نقاط قوت تقویت شــود گفت: در شــهرداری با همراهی و همکاری شــورای شهر و 

سیاست گذاری های موجود روی هوای پاک حساسیت خاصی داریم.
وی توجه به راه اندازی پایگاه سنجش کیفی آلودگی هوا را یکی از این سیاست ها 

برشمرد و افزود: این پایگاه در حال ساخت است و بودجه آن نیز تامین خواهد شد.

 موضوع محیط زیست برای شهرداری همدان
وی با بیان اینکه تشــکیل اداره محیط زیســت در شهرداری همدان نشان از نگاه 
مدیران شهرداری و خدمات شهری به مسئله محیط زیست است افزود: موضوع محیط 
زیســت برای شهرداری همدان اهمیت دارد و در این راستا بر اساس بودجه ۴ هزار و 

۴۰۰ میلیارد تومانی امسال، پروژه هایی مرتبط با این موضوع لحاظ شده است.
حســینی با بیان اینکه نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، خرید اتوبوس و ون و 

دیگر موضوعات ترافیکی جزو دغدغه مندی هایی است که به سمت حفظ محیط زیست 
و هوای خاک خواهیم رفت گفت: اقدامات شــهرداری رویکرد دانش محور داشته که 

برای نمونه برف روبی سال گذشته در این راستا تعریف شد.
وی با بیان اینکه در برف روبی سال گذشته مشارکت جدی با دانشگاه داشتیم و بعد 
از سالها که به عنوان دغدغه بود از علم دانشگاه در حوزه های اجرایی استفاده کردیم 
افزود: البته شــروع کار بود و کامل هم اجرایی نشــد اما بازخوردهای خوبی داشت و 
در این راســتا مصرف شن و ماســه بسیار کاهش یافت و محلول پاشی با روش علمی 

استفاده از نمک را کاهش داد.

 افزایش 51 درصدی خرید اتوبوس 
شهردار همدان از نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی طی دو سال اخیر خبر داد و 
افزود: در این مدت۵۱ درصد افزایش اتوبوس داشتیم که یا خرید ۱۲ دستگاه اتوبوس 
نو بود و یا  نوســازی و تعمیرات این وســایل نقلیه عمومی انجام شد که رضایمندی 
شهروندان را نیز به دنبال داشت.وی با بیان اینکه امسال ۲۰۰ میلیارد تومان حداقل 

اوراق مشارکت نقد می کنیم که خرید بیشتر ناوگان اتوبوسرانی را داشته باشیم اضافه 
کرد: در کنار آن اقدام بعدی این بوده که در بین شهرداری های کشور، همدان بیشترین 
کمک بلاعوض برای نوســازی ون ها اختصاص داده که ما ســه سال اقساط رانندگان 
ون را پرداخت می کنیم تا ترغیب شوند به سمت نوسازی بروند که البته وزارت کشور 

باید تخصیص دهد.
حســینی به نوسازی ناوگان تاکسیرانی نیز اشــاره کرد و گفت: در این بخش ۷۵ 
میلیون تومان به صورت کمک به رانندگان دادیم که تسهیلات قرض الحسنه دریافت 

کنند و بازپرداخت داشته باشند و به نوسازی خودروهای خود اقدام  کنند.
وی با بیان اینکه طی دو سال اخیر ۳۰۰  تاکسی را نوسازی کردیم افزود: حواله ۱۱۰ 
تاکسی صادر شده و به حمل و نقل اضافه می شود و مشکل مالی آن را هم حل کردیم 
که اتفاق خوبی رقم می خورد و در سطح شهر در حوزه هوای پاک تاثیر خواهد داشت.

شــهردار همدان با اشاره به ســاخت دو پارک فرامنطقه ای در سد اکباتان و پارک 
ولایت در فخرآباد جاده حیدره گفت: شــهرداری هم زیرساخت ها را فراهم می کند و 

هم آمادگی جذب سرمایه گذار را خواهد داشت.
وی به تملک پارک قانطور در کنار سایت پسماند اشاره کرد و افزود: تقریبا ۵۰ درصد 
آن تملک شــده و ۵۰ درصد دیگر نیز تملک شــود یک پارک ۱۲ هکتاری را احداث 
خواهیم که به عنوان بهترین و بزرگترین پارک در سطح شهر بعد از لونا پارک خواهد بود.

حســینی از مذاکرات صورت گرفته در خصوص ســرمایه گذاری در حوزه پسماند 
سخن گفت و افزود: با جلساتی که در استانداری تشکیل شده یک شرکت بین المللی 
برای سرمایه گذاری اعلام آمادگی کرده که یک ساعت قبل اعلام شد تفاهمنامه آماده 
امضاســت.وی از سرمایه گذاری ۸۰ میلیون یورویی در حوزه پسماند خبر داد و ادامه 
داد: حوزه پسماند آماده سرمایه گذاری است تا اقدام موثر و زیرساختی صورت  گیرد.

شهردار همدان گفت: اصلاح سیستم آبیاری فضای سبز اقدام موثر و اساسی بوده 
که به عنوان یکی از سیاست های شورای شهر مطرح شد و شهرداری هم اهتمام ویژه 
داشت و تقریبا ۵۰ درصد کار انجام شده و به سمت مکانیزه کردن حرکت می کنیم.

 مرغ؛ از » تولید و تامین بازار داخل«
 تا » ارزآوری و صادرات«

کریم حسن پور- ظرفیت کشور در تولید گوشت مرغ سالانه ۳ میلیون تن بوده که این آمار ضمن تأمین داخل، می تواند بازار صادراتی خوبی را برای اقتصاد 
کشور به ارمغان آورد.

  در راســتای ارائه خدمــات بهینه به 
صاحبان کالا؛

عملیات بندری وسایل نقلیه در بنادر شرق 
هرمزگان هوشمند سازی شد

مدیــر بنــادر و دریانــوردی شــهید باهنــر 
و شــرق هرمــزگان از هوشمندســازی عملیات 
بندری)سامانه های ورود و خروج وسایل نقلیه( در 
راستای کاهش ترافیک و تسریع در ارائه خدمات 
بهینه به صاحبان کالا در بنادر شــرق این استان 
خبر داد.  به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان؛ »حمیدرضا محمدحسینی 
تختی« اظهار داشــت: در راستای کاهش ترافیک 
بندری، بهبود و تسریع در عملیات و ارائه خدمات 
مناسب، سامانه مدیریت تردد ناوگان با هدف ارتقا 
شاخص های بندری در حال اجرایی شدن قرار دارد. 
وی ادامه داد: مطابق با ابلاغیه های سازمان بنادر 
و دریانوردی مبنی بر تسهیل عبور و مرور وسایط 
نقلیه، با هدف کاهش  و کنترل ترافیک با تجهیز 
سامانه های اکســس کنترل)Access control( و 
مدیریت تردد ناوگان حمل جاده ای، اقدامات اولیه 
برای نصب و استفاده بهینه از این سیستم در دستور 
کار قرار گرفته اســت. مدیر بندر شهید باهنر در 
خصوص مزایای این طرح گفت: با عملیاتی شدن 
این ســامانه به صورت موازی و برخط می توان از 
طریق مدیریت زمان و هوشمندسازی کنترل ورود و 
خروج وسایط نقلیه از حجم اضافی ترافیکی مبادی 

ورودی شهر تا حد چشمگیری جلوگیری کرد. 
محمدحسینی تختی از دیگر اهداف این طرح به 
ارایه مطلوب خدمات، افزایش بهره وری و اطمینان 
از انطباق آن با قوانین سازمان اشاره کرد و افزود: 
بر نامه های تدوین شــده در این زمینه رویکردی 
جامع و مساله  محور دارد و با اجرای آن روند ورود 
وسیله نقلیه، حین تخلیه و بارگیری و نیز خروج 

آن با نظم، سرعت و سهولت انجام خواهد شد.

بازدید اعضای شــورا و مســئولین    
شهرداری بوشهر از پروژه های فعال شهری 

اعضای شورای شهر بوشــهر به همراه معاون 
عمرانی و جمعی از مدیران شهرداری، در راستای 
نظارت بر پیشرفت پروژه های عمرانی، از چندین 
پروژه فعال در ســطح شهر از جمله ساحل سازی 
حریم شــصت متری حدفاصل پارک شــغاب تا 
آبشیرین کن، ساحل ســازی پارک مروارید، ایجاد 
پارک حاشیه ای بزرگراه امام علی )ع(، گذر مرکز 
تحقیقات، گذر خواجه ها و... بازدید به عمل آوردند.

در این بازدید که با هدف ارزیابی میزان پیشرفت 
فیزیکی پروژه ها و تســریع در روند اجرایی آن ها 
انجام شد، رئیس شورای شهر بوشهر تأکید ویژه ای 
بر لزوم تسریع در اتمام پروژه ها داشت و از مدیران 
مربوطه خواست تا با برنامه ریزی دقیق و هماهنگی 
لازم، اقدامــات مؤثری در جهــت بهبود وضعیت 
پروژه ها انجام دهند.معاون عمرانی شهرداری بوشهر 
نیز ضمن ابراز رضایت از پیشرفت مناسب پروژه ها، 
بر اهمیت تکمیــل به موقع آن ها به منظور ارتقای 

کیفیت زندگی شهروندان تأکید کرد.
از تلاش های  محمدحسن محمدی همچنین 
صــورت گرفته توســط تیم های فنــی و اجرایی 
شهرداری قدردانی کرد و اطمینان داد که تمامی 
تلاش ها برای رفع موانع و چالش های پیش رو به 
کار گرفته خواهد شــد.گفتنی است، این بازدید، 
فرصتی بود تا مســئولین مستقیماً با چالش ها و 
مســائل موجود در محل پروژه ها آشنا شوند و در 
جهت حل آن ها اقدامات لازم را برنامه ریزی نمایند. 

 رئیس کل دادگستری یزد منصوب شد
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛حجت الاسلام 
طهماسبی در حکمی از سوی رئیس قوه قضائیه به 
عنوان رئیس کل دادگستری استان یزد منصوب 
شــد.طی حکمی از سوی حجت الاسلام محسنی 
اژه ای رئیس قوه قضائیه، حجت الاســلام حسین 
طهماسبی را به سِمت رئیس کل دادگستری یزد 
و ریاست شعبه اول دادگاه تجدیدنظر این استان 
منصــوب کرد.در این مراســم از تلاش های پنج 
ساله غلامعلی دهشــیری تقدیر و حجت الاسلام 
طهماسبی به عنوان رئیس کل دادگستری استان 
یزد معرفی گردید.طهماسبی پیش ازاین به عنوان 
دادســتان ویژه روحانیت در استان های کرمان و 

هرمزگان فعالیت می کرد.

هر گاه حجم و میزان کالایی در بازار بیش از نیاز باشــد و کاهش قیمت ها موجب زیان تولیدکننده شــود دولت ورود کرده و کالاهای مازاد 
را از سطح بازار جمع آوری می کند.

ایران در تولید گوشت مرغ و تخم مرغ به خودکفایی رسیده و در این زمینه می تواند درآمدزایی ارزی داشته باشد. ظرفیت کشور در تولید 
گوشــت مرغ ســالانه ۳ میلیون تن بوده که این آمار ضمن تأمین داخل می تواند بازار صادراتی را برای اقتصاد کشور به ارمغان آورد. مدیرعامل 
اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران با اشاره به تاکید وزیر جهاد کشاورزی مبنی بر ورود محصولات کشاورزی بر بازارهای جهانی گفته، 

وزیر جهاد کشاورزی در تعامل با بخش خصوصی حمایت از تولید داخل را برای 
ورود به بازارهای بین المللی مرغ مورد تاکید قرار داده است. بازار دائمی صادرات 
با پویا ساختن تولید داخل، عاملی قطعی در توسعه زنجیره تولید و تأمین مرغ 

برای کشورهای همسایه خواهد بود.
علی ابراهیمی وظیفه شرکت پشتیبانی امور دام کشور در خرید مرغ داخل را 
مقطعی و برای تکمیل ذخایر راهبردی عنوان کرد و نقش اصلی تنظیم و تثبیت 

بازار را گشایش پنجره صادراتی و حضور در بازار بین المللی دانست. 
بــه گفته وی، تولید محصول با کیفیت، ایفــای به موقع تعهدات و پایداری 
حضور از عوامل حفظ بازار صادراتی است. در دنیا صادرات مورد حمایت دولت ها 
بوده و به شــکل گیری اولیه آن یارانه تعلق می گیرد. این اتحادیه هم در ســایه 
حمایت در یک بازه زمانی ۳ تا ۴ ماه می تواند حضور خود را در بازار کشورهای 

همسایه تثبیت کند.

 تلاش برای بازار سازی
قیمت هر کیلو گرم مرغ سال گذشته ۷۳ هزار تومان تعیین شد که این عدد 
بین ۷۸ تا ۹۵ هزار تومان در نوسان بود. در مقطعی با کاهش حجم جوجه ریزی 
قیمت گوشــت مرغ به حدود ۱۰۰ هزار تومان رســید که با ورود وزارت جهاد 
کشــاورزی و رساندن جوجه ریزی به بیش از ۱۵۰ میلیون قطعه آرامش به بازار 

گوشت مرغ بازگشت.
در حال حاضر هنوز قیمت جدید تعیین نشده و هر کیلو گرم گوشت مرغ به 

مبلغ ۷۸ هزار تومان به فروش می رسد.
در ادامه شــرکت پشتیبانی امور دام کشور با اعطای نهاده مدت دار و عرضه 
بیش از یک میلیون تن نهاده با ارز ترجیحی و بهره گیری از مکانیزم اســتمهال 

در حال خدمات رسانی به زنجیره مرغداری کشور است.
به گفته مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام، صنعت مرغداری ایران وارد یک 
کلاس جهانی جدید شده و ما نیازمند یک گفت وگوی ملی با مرغداران هستیم. 

زمان آن رسیده که با بهره وری و کارایی بالاتر، تولید انجام شود.
 حسین شــیرزاد نسبت به جمع آوری گوشت مرغ مازاد از سطح بازار عنوان 
کرده، در حال حاضر شرکت ها و مدیران استانی بدون محدودیت به خرید بیش 
بود مرغ در استان ها مشغول هستند و شرکت پشتیبانی امور دام با تمام ظرفیت 
متعهد به خرید مرغ است؛ به طوری که در یک ماه گذشته رکورد خرید روزانه 
۱۰۰۰ تن رقم خورده است. در ماه مبارک رمضان حدود ۱۷ هزار تن مازاد مرغ 

از استان ها خریداری شد.
گفتنی است؛ امسال واردات گوشت مرغ از دو ماه قبل در فراخوان و مناقصه های 
بین المللی متوقف شده و تکمیل و کهنه و نو شدن ذخایر استراتژیک مرغ کشور 

با تولید داخل صورت می گیرد.
حســین شــیرزاد تاکید دارد، صنعت مرغداری نیاز بــه منابع مالی جدید، 
ســرمایه در گردش مکفی و بیمه قیمت محصولات دارد. قطعاً باید کریدورهای 
صادراتی فعال شود و صادرات موفق وابسته به زیرساخت های مناسب صادراتی 
و ظرفیت های کشتارگاهی استاندارد است که در حال حاضر در آن ضعف داریم.

در این زمینه ضروری است تعداد کشتارگاه ها متناسب سازی شده و مدیریت 
صادرات مرغ به لحاظ کیفی تقویت شود.  



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

آب سد شهدای تنگ ارم 
به روستاهای این بخش 
رسید

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب گفت: با همت و تلاش دولت ســیزدهم و با احداث خط انتقال ۳۴ کیلومتری مجتمع آبرســانی ارم دهرود آب ســد شهدای تنگ ارم به شهر تنگ ارم و 
روستاهای انتهایی بخش ارم روستاهای دهرود علیا و سفلی رسید.ابوالحسن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت: مجتمع آبرسانی ارم دهرود شهر تنگ ارم و ۶ روستا ۳ هزار و ۵۰۰ خانوار 
بخش ارم را تحت پوشــش قرار می دهد که در حال حاضر انشــعاب شــهر تنگ ارم و ۲ روســتا به این خط متصل شده است.وی بیان کرد: خط انتقال مجتمع یاد شده ظرف مدت ۶ سال و با 
۲۵۰ میلیارد تومان اعتبار احداث شــده اســت.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر تصریح کرد: پروژه خط انتقال مجتمع آبرسانی ارم دهرود به طول حدود ۳۴ کیلومتر و به قطر 
۱۹۰ تا ۳۵۵ میلیمتر یکی از پروژه های شاخص این شرکت در دولت سیزدهم به شمار می رود.عالی اظهار کرد: منبع تامین آب این مجتمع سد شهدای تنگ ارم بوده که خط انتقال آن از 
محل پروژه های جهاد آبرسانی احداث شده است.وی افزود: با اتصال شبکه آب شرب چهار روستای باقیمانده وضعیت تامین آب شهر و روستاهای بخش ارم شاهد تحولی چشمگیر می شود.

عالی یادآور شد: در استان بوشهر پروژه های متعددی با هدف عبور موفق از پیک بار تابستان اجرایی شده که پیش بینی شده تا قبل از تابستان به افتتاح برسند.

کریم حسن پور      |       یکی از مشکلات کنونی کشور ناترازی سوخت به خصوص بنزین است که روند مصرفی آن نیز در حال افزایش است؛ 
در حالی که از ۴۰ میلیون مترمکعب ظرفیت سی ان جی کشور، فقط ۲۰ میلیون مترمکعب آن استفاده می شود و می تواند با دوگانه سوز 

کردن خودروها، ناترازی بنزین را روزانه ۲۰ میلیون لیتر کاهش دهد.

  همدلی و همکاری، عامل موفقیت و توفیق 
در کار است

ســید محمد جواد عرفان فــر / یزد ؛ رئیس 
کل سابق دادگستری استان یزد گفت: توفیقات 
ارزشمند و گام های رو به تعالی مجموعه قضایی 
اســتان یزد در ســنوات اخیر مرهون همدلی و 

همکاری همه کارکنان اداری و قضایی است.
غلامعلی دهشیری در آیین معارفه رئیس کل 
جدید دادگستری استان یزد، اظهار داشت: کسب 
رضایتمندی 8۵درصدی مراجعین به دادگستری 
که بر اســاس ارزیابی های هوشمند قوه قضاییه 
صورت می گیرد از افتخارات دادگســتری استان 
یزد در سنوات اخیر است.وی با اشاره به افزایش 
اتقان آراء در دادگستری استان یزد، افزود: افزایش 
۳۵درصدی آراء جایگزین حبس، کسب رتبه سوم 
کشــور در صلح و سازش و رتبه چهارم کشور در 
ارجاع هوشمند کارشناسی از دیگر تحولاتی است 
که می توان از آن نام برد.این مقام قضایی از کسب 
رتبه چهارم عملکردی زندان های استان یزد در 
سطح کشور در ارزیابی شاخص های ۱8گانه شده  
خبر داد و بیان داشــت: اســتمرار در بازدیدهای 
قضات از زندان ها، بررســی مســتمر مشکلات 
مددجویان زندانی و اهتمــام به امور فرهنگی و 
آموزشی در زندان ها موجب کسب این رتبه شده 
است.وی از کاهش ۱8درصدی مانده پرونده های 
دادگســتری استان یزد نسبت به ابتدای سال۹8 
به عنوان یــک نمونه از اقدامات جهادی یاد کرد 
و گفت: کاهش ۶7درصدی پرونده های مســن و 
کاهش قابل توجه شعب نامتعارف دادگستری در 
سنوات اخیر نیز از دیگر اقدامات برجسته محسوب 
می گردد.دهشــیری به حل مشکلات بسیاری از 
مردم و شهروندان در خصوص اراضی و موضوعات 
ملکی اشــاره کرد و گفت: گره گشایی از موضوع 
سند اراضی ۲ هزار و ۵7۲ نفر در شهرک آیت الله 
حائری میبد، حل مشکلات ۵هزار ۵۰۰ نفر از مردم 
در اراضی اکرمیه و به ســرانجام رساندن وضعیت 
زمین ۵۰۰ نفر در شهرستان اشکذر از دیگر اموری 
بود که با تکیه بر کار جهادی و به مدد همدلی و 
همکاری دســتگاه قضایی و دستگاه های اجرایی 
صورت گرفت. شایان ذکر است در پایان این مراسم 
با حضور حجت الاســلام موحدی، دادستان کل 
کشور از زحمات و تلاش های غلامعلی دهشیری 
تجلیل و حجت الاسلام به عنوان رئیس کل جدید 

دادگستری استان یزد معارفه شد

  اولین جلسه کارگروه اشتغال و حرفه 
آموزی زندان های گلستان برگزار شد

مدیرکل زندان های گلســتان در اولین جلسه 
اشتغال و حرفه آموزی استان، بر اشتغال خوابگاه 

_کارگاه در زندان های استان تاکید کرد.
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان-  به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل زندان های 
استان گلســتان، اولین جلسه کارگروه اشتغال و 
حرفه آموزی استان با حضور غلامرضا سرلک مدیر 
کل زندان ها و اعضای کارگروه اشتغال، در سالن 

ویدئو کنفرانس اداره کل برگزار شد.
در این جلسه مدیر کل زندانهای استان گفت: 
با توجه به اولویت ابلاغی سازمان زندانها در زمینه 
اشتغال پایدار، صنعت محور و خوابگاه-کار گاه ، با 
برنامه ریزی مناسب و شناسایی فضای بلا استفاده 
در زندانها، بر توســعه بیش از پیش این اولویت 
مهم تلاش شود.سرلک افزود: با اعطای تسهیلات 
تبصره ۱8 و استفاده از ظرفیت کارفرمایان، بخش 
خصوصی و سرمایه گذاران زمینه اشتغال مولد و 
در آمد زایی مناسب برای زندانیان به ویژه خوابگاه 
کارگاه فراهم شود.در پایان این جلسه کلیه اعضای 

کار گروه نقطه نظرات خود را بیان کردند.

  امســال ۵۰ روستای کرمانشاه گازدار 
می شود

 مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشاه از 
برنامه ریزی برای گازرسانی به ۵۰ روستای استان 

در سال جاری خبر داد. 
ناصر حســینی با بیان اینکــه در حال حاضر 
هیچ روستای بالای ۲۰ خانواری که جزو تعهدات 
گازرسانی شــرکت گاز در استان باشد، فاقد گاز 
نیســت، گفت: سال گذشــته به ۲۳۱ روستای 
اســتان گازرسانی شــد و در حال حاضر بیش از 
۲۲۵۰ روســتای استان از نعمت گاز برخوردارند 
که تعدادی از این روستاها خارج از تعهد شرکت 
گاز بودند، اما در مســیر خطوط گازرســانی قرار 
داشــته و به آنها گازرسانی شده است. وی ادامه 
داد: امسال برنامه داریم سراغ روستاهای پراکنده 
در ســطح استان برویم که زیر ۲۰ خانوار و بعضا 
زیر پنج خانوار هستند و هزینه گازرسانی به این 

روستاها گاهی تا چهار برابر سرانه مصوب است.

ورود خودروهای خارجی، 
خواه ناخواه باعث شکستن 

انحصار صنعت خودروسازی 
داخلی می شود و حتماً در 

ادامه نیز بهبود کیفیت رخ 
خواهد داد.

سی ان جی کوتاه ترین راه برای رفع ناترازی و 
کاهش مصرف بنزین

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1403/02/09
شماره : 1625

اصلاحات اساسی در اقتصاد برق، راهکار برون رفت از مشکلات بخش توزیع
معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر انجام اصلاحات اساسی 
در اقتصــاد برق را راهکار برون رفت از مشــکلات صنعت برق به 

ویژه بخش توزیع عنوان کرد.
به نقل از توانیر، محسن ذبیحی با اشاره به اینکه اصلاح روابط 
مالی صنعت برق می تواند به سرعت گردش منابع نقدینگی و حذف 
بروکراسی امکان برنامه ریزی و برآورد منابع برای کل سال بهبود 
نقدینگی بر اساس تلاش شــرکت ها در وصول استفاده از اعتبار 
گردش نقدینگی در حساب شرکت ها انگیزه وصول معوقات رسوب 
شده در استان ها و حمایت مقامات سیاسی استان بیانجامد، گفت: 

تأمین منابع مالی در حوزه جاری با توجه به نیازهای منطقی هر شــرکت با تعیین ضرایب محاســبه و تعیین شده، انجام خواهد 
شد و متناسب با آنها منابع لازم در اختیار شرکت ها قرار خواهد گرفت.

وی افزود: در حوزه سرمایه ای سعی شده تا با بهره گیری از تمام ظرفیت های قانون موجود، برنامه های مصوب سالیانه بر اساس 
منابع در دسترس، اجرا و از طریق کنترل حجم سرمایه گذاری شرکت ها از افزایش بدهی ها جلوگیری شود.

ذبیحی در عین حال بزرگترین تهدید در راه اجرای طرح مالکیت و استقلال مالی شرکت های توزیع را عدم توجه کافی احتمالی 
برخی از شرکت های توزیع به مناسبات و نحوه خرید برق از بورس انرژی و عدم مراقبت و مدیریت دقیق تناسب منابع و مصارف 
عنوان کرد و در خصوص بدهی سالیان گذشته شرکت های توزیع به سازندگان و پیمانکاران نیز گفت: حل اساسی این بدهی ها 

مستلزم اصلاحات اساسی اقتصاد صنعت برق در هزینه انشعاب و دریافت بهای تمام شده قیمت برق است.
وی در همین زمینه افزود: اما در کوتاه مدت استفاده از رسوب معوقات فروش برق و وصول آن در شرایط حاضر، راه حل کوتاه 
مدت است، ضمن آنکه امیدواریم بخشی از بدهی ها نیز از طریق ظرفیت های قانونی در دسترس قابل تحقق، در آینده تأمین شود.

معاون هماهنگی توزیع توانیر در پایان تأمین برق تعهدات ایجاد شده در حوزه مشترکین جدید را اولویت نخست کارهای حوزه 
توزیع نیروی برق در کشور اعلام کرد و خاطرنشان ساخت: طرح های مرتبط با گذر از اوج بار سال ۱۴۰۳، هوشمندسازی و کنترل 

پذیری بار و طرح های تبدیل شبکه های سیمی مسی به کابل خود نگهدار نیز در زمره برنامه های اولویت دار سال جاری است.

مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر( 
از امکان صادرات برق ایران به اروپا از طریق ترکیه با مشــارکت 
شرکت های بخش خصوصی فعال در بازارهای برق منطقه ای در 

8 ماه عادی سال خبر داد.
به گزارش از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشــهدی گفت: ما 
مرز مشــترکی با اروپا نداریم، اما از طریق یک پســت پیشرفته 
)بــک تو بک( از طریق ترکیه تا ۶۰۰ مگاوات امکان تبادل انرژی 

با اروپا وجود دارد.
به گفته وی، در این خصوص پروتکل و توافقنامه ای بین شرکت 

مدیریت شبکه برق ایران و طرف ترکیه ای امضا شده که بر اساس آن پروتکل های فنی تنظیم شده تا طرح شکل اجرایی به خود 
گرفته و به نحو مطلوبی انجام شــود. درمجموع برنامه این اســت که ابتدا برق به ترکیه و بعد از طریق این کشــور به کشورهای 

اروپایی صادر و به همین طریق از اروپا به ترکیه و سپس به ایران وارد شود.
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: آن چه به لحاظ مطالعاتی بررسی شده این است که ظرفیت تبادل برق با کشورهای همجوار 
تا ۳ هزار مگاوات وجود دارد، اما از طریق خطوط جدید که در برنامه های آینده مدنظر داریم، امکان تبادل برق با این کشــورها 

تا ۵ هزار مگاوات قابل افزایش است.
وی با تاکید بر این که تبادل برق با کشورهای همجوار حتی می تواند به رفع ناترازی برق در فصل گرم سال از طریق واردات 
نیز کمک کند،سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: در چهار ماه گرم سال ما مشکل ناترازی برق داریم، اما در 8 ماه باقیمانده 
امکان صادرات فراهم است، قطعاً این تبادل برق کمک می کند که ناترازی را هم در تابستان برطرف کنیم؛ یعنی در تابستان برق 
وارد کنیم و در دوره هایی که کمبود نداریم برق را صادر کنیم، پس اتفاقاً تبادل و صادرات برق می تواند کمک کند که ناترازی را 
به حداقل برسانیم.مدیرعامل شرکت توانیر از فراهم بودن امکان صادرات برق سرمایه گذاران بخش خصوصی از مسیرهای انتقال 
برق موجود تا ســقف ۳۰۰ مگاوات )۵۰ مگاوات به افغانســتان، ۵۰ مگاوات به پاکستان، ۱۰۰ مگاوات به عراق و ۱۰۰ مگاوات به 
ترکیه( خبر داد و گفت: سرمایه گذاران می توانند 8 ماه برق را به این کشورها صادر و در ۴ ماه گرم سال نیز به داخل عرضه کنند.

ظرفیت تبادل برق با کشورهای همجوار به ۵ هزار مگاوات افزایش می یابد

خودرو جایزه کم مصرفان برق
در مصــرف برق صرفه جویی کنید خودرو ببرید، توافق آمریکا و چین برای خرید 
نفت از ایران و افزایش ۶ درصدی مصرف برق از مهمترین اخبار آب و انرژی در هفته 

جاری بودند.
 جذب ۳۰همت از محل مابه التفاوت قیمت های تکلیفی و تمام شده برق، در مصرف 
برق صرفه جویی کنید خودرو ببرید، توافق آمریکا و چین برای خرید نفت از ایران و 

افزایش ۶ درصدی مصرف برق از مهمترین اخبار آب و انرژی در هفته جاری بودند.
فیروز قاسم زاده، سخنگوی صنعت آب درباره آخرین وضعیت بارش در استان های 
جنوبی خاطرنشان کرد: بارش های جنوب شرق کشور به ویژه در استان های سیستان و 
بلوچستان و هرمزگان با مقادیر بی سابقه بارشی در روزهای ۲8 تا ۳۰ فروردین ۱۴۰۳ 
در حالی به وقوع پیوست که در ۵ ایستگاه باران سنجی بارش های بالای ۲۰۰ میلیمتر 
ثبت شد و ایستگاه زرآباد نیز با بارش بالای ۲7۰ میلیمتر رکورد، بی سابقه ای را ثبت کرد.

وی افزود: متوســط بارش استان سیستان و بلوچستان حدود ۱۰۰ میلیمتر است 
که در این سامانه بارشی، بیش از ۵۰ درصد بارش استان تحقق یافت و بارش استان 

نسبت به متوسط بلندمدت بیش از ۶۰ درصد رشد را ثبت کرد.
ارســلان رحیمی مدیر عامل شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران از داخلی 
سازی ۹۰ درصد تجهیزات این شرکت خبر داد و گفت :۱۰ درصد بقیه مواردی هستند 

که دانش آن در اختیار برخی از کشورها است و ما در تلاشیم به آن دست یابیم.
مدیر عامل خطوط لوله و مخابرات نفت ایران اضافه کرد: شرکت های دانش بنیان 
در مواقعی که ما مشــکل داریم و و نیازهایی را داریم که در سطح کشور وجود ندارد 
و خارج از کشــور این فعالیت ها انجام می شــود به کمک ما می آیند و خوشبختانه با 
تفکری که در شــرکت ما وجود دارد از این توان اســتفاده می شود و از تمام امکانات 

داخلی کشور بهره گرفته می شود.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو پرداخت نقدی پول به نیروگاه ها در ساز و کار جدید 
را از محاســن اجرای این طرح عنوان کرد و افزود: در گذشته به دلیل اینکه پرداخت 
هزینه فروش برق به نیروگاه ها با تأخیر فراوانی انجام می شد، عملًا نیروگاه ها در فرایند 
توسعه و مدیریت امور جاری با مشکلات فراوانی رو به رو می شدند که در روش جدید 

این مشکل برطرف خواهد شد.
محرابیان در خصوص دیگر محاسن اجرای این قانون گفت: اصلاح و توسعه متوازن 
صنعت برق در نقاط مختلف کشــور، جبران بدهی های گذشته، استقرار نظام واقعی 
شــرکتی در صنعت برق و در عین حال تأمین عادلانه منافع خریداران و فروشندگان 

برق کشور از دیگر محاسنی است که با اجرای این قانون محقق خواهد شد.
مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت توانیر از جذب ۳۰ هزار میلیارد تومان 

اسناد خزانه از محل مابه التفاوت قیمتهای تکلیفی و تمام شده برق خبر داد.
به گفته وی با جذب این اسناد مطالبات شرکت های تولید برق، پیمانکاران و تأمین 

کنندگان تجهیزات تسویه شد.
وی افزود: مبلغ ۴ هزار میلیارد تومان به حساب شرکت های توزیع نیروی برق، ۳ 
هزار میلیارد تومان تولید کنندگان مقیاس کوچک و ۱۹ هزار میلیارد تومان نیروگاههای 
حرارتی و ۴ هزار میلیارد تومان پیمانکاران و تأمین کنندگان کالای شرکت های برق 

منطقه ای واریز شد.

بحث دوگانه سوز کردن خودروها، موضوع تازهای نیست و از دهه هشتاد مطرح بوده که اتفاقاً در آن دوره، تجربه موفقی را 
نیز پشت سر گذاشت، اما در دوره های بعد به دست فراموشی سپرده شد؛ با این حال در سال های اخیر که ناترازی بنزین به 

امری جدی بدل شده، بحث خودروهای دوگانه سوز نیز مجدداً مطرح شده است.
ســی ان جی در مقایســه با بنزین مزایای زیادی دارد که متأســفانه تاکنون به آن پرداخته نشده؛ کاهش آلایندگی، قیمت 
پایین نسبت به بنزین و همچنین صادرات بنزین صرفه جویی شده با استفاده از سی ان جی، از جمله مزایای مصرف سی ان جی 
در داخل اســت. یکی از راه حل های کوتاه مدت که می تواند در رفع ناترازی بنزین نقش مثبتی ایفا کند، احیای ســی ان جی و 

طرح های تشویقی در این زمینه است.

  دوگانه سوز کردن خودروها را جدی بگیریم
مهدی هاشم زاده، کارشناس انرژی در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه در بحث ناترازی 
بنزین، لازم است دوگانه سوز کردن خودروها را جدی بگیریم، گفت: رویکرد بلندمدت ما باید ارتقای 
کیفیت صنعت خودروســازی و رفتن به سوی خودروهای برقی باشد و در کوتاه مدت نیز باید روی 
خودروهای دوگانه سوز تمرکز کنیم.وی با بیان اینکه سبد انرژی کشور متنوع نیست، اظهار کرد: چیزی 
نزدیک به ۹۵ درصد ســوخت اصلی حمل و نقل بنزین اســت، در حالی که با توجه به ظرفیت های 
موجود، به راحتی می توانیم از سی ان جی به جای بنزین استفاده کنیم؛ تجربه ای که در دهه ی هشتاد 
موفقیت آن را شاهد بودیم.این کارشناس معتقد است که ورود خودروهای خارجی می تواند صنعت 

خودروسازی داخل را نیز با به وجود آوردن فضای رقابتی ارتقا بخشد.

  از یک کشور صادرکننده، به واردکننده  بنزین تبدیل شدیم
هاشــم زاده در این خصوص گفت: ورود خودروهای خارجی، خواه ناخواه باعث شکستن انحصار 

صنعت خودروسازی داخلی می شود و حتماً در ادامه نیز بهبود کیفیت رخ خواهد داد.
وی ادامه داد: وزارت صمت هم به دنبال عملی شــدن این اتفاق و متنوع کردن ســبد سوخت و 
واردات خودرو، اتفاقی است که حتماً باید عملی شود؛ زیرا تأثیر منفی آن را در ۲ سال گذشته شاهد 
بودیم که عملًا از یک کشور صادرکننده، به کشور واردکننده بنزین بدل شدیم. از سوی دیگر رفتن 

به سمت خودروهای برقی نیز باید برنامه ی بلندمدت ما برای کاهش مصرف بنزین باشد.
این کارشــناس با بیان اینکه صنعت خودروی داخل، تورم را به کشور تحمیل می کند، گفت: در 
این محل کســری بودجه ی شــدید به دلیل واردات بنزین را خواهیم داشت و وضعیت غیر ترازی 

ایجاد شده است که در صورت ادامه این روند، آسیب های جبران ناپذیری به کشور وارد می شود.
هاشم زاده بیان کرد: برنامه  کوتاه مدت برای رفع ناترازی بنزین باید توسعه ی فعالیت های سوختی 
و رفتن به ســمت خودروهای دوگانه ســوز باشد. وزارت صمت باید مشوق این امر باشد که مردم از 
بنزین به سمت استفاده از سی ان جی گرایش پیدا کنند.وی گفت: در حال حاضر ظرفیت سی ان جی 
مازاد ما معادل ۲۰ میلیون لیتر بنزین اســت که در صورت فعالیت جدی در این زمینه می توانیم 
ظرفیت را به ۵۰ میلیون متر مکعب و معادل ۵۰ میلیون لیتر بنزین برسانیم. از سوی دیگر توجه به 
این نکته که قیمت سی ان جی تقریباً یک پنجم بنزین است نیز خود می تواند مشوق خوبی باشد.این 
کارشناس انرژی با بیان اینکه قوانین بازدارنده و تشویق کننده باید در دستور کار قرار بگیرند، اظهار 
داشت: در ابتدا لازم است که وزارت صمت، زیرساخت های دوگانه سوز کردن خودروها را ایجاد کند؛ 
طبق قانون باید ۳۰ درصد خودروهای تولید شــده دوگانه سوز باشند که متأسفانه از سال ۹۹ حتی 

یک درصد هم تولید نشده است.

  صنعت سی ان جی در دولت قبل دچار عقبگرد شد
هاشــم زاده با اشاره به اینکه ســی ان جی سوخت پاکی اســت، تاکید کرد: از آنجا که بیشترین 
مصرف بنزین ما در صنعت حمل و نقل اســت کلان شــهرها باید بیشتر به سمت سی ان جی بروند، 
زیرا نســبت به بنزین ســوخت بســیار پاکی است و آلایندگی بســیار کمتری دارد.وی با اشاره به 
تجربه موفق ســی ان جی در دهه هشتاد، اظهار کرد: در دهه هشتاد به مشکلاتی برخوردیم واردات 
بنزین در دولت دهم تحریم شــد و در آن دوره با یک اقدام سریع یارانه هایی به خودروها تخصیص 
شــد تا دوگانه ســوز شــوند، اما متأســقانه در دولت آقای روحانی این موضوع کنار گذاشته شد و 
صنعت ســی ان جی نه تنها توســعه پیدا نکرد، بلکه دچار عقبگرد هم شد.این کارشناس در پایان در 
خصوص عدم النفع بنزین، گفت: پیشــنهاد می شود که دولت باید برای دوگانه سوز کردن خودروها 
 یارانه بدهد که این یارانه، در مقایســه با عدم النفع بنزین، بســیار ناچیز اســت؛ این برنامه ای است

 که در کوتاه مدت می تواند ناترازی بنزین را رفع کند و در یک برنامه ی بلندمدت ۱۰ســاله نیز باید 
اصلاح صنعت خودروسازی را مدنظر قرار دهیم.

رعایت توازن تولید و مصرف انرژی به سرمایه گذاری خارجی نیاز دارد
کارشناس انرژی گفت: تولید انرژی در کشور ما کم نیست، بلکه مصرف انرژی در 

ایران بسیار بالاست.
نرســی قربان کارشــناس انرژی با اشــاره به اینکه ایران یکی از بزرگترین ذخایر 
گازی را دارا اســت، گفت: ایران از لحاظ تئوری می تواند به هاب انرژی تبدیل شود و 
سال های ســال در رابطه با آن صحبت شده است زیرا ایران یکی از بزرگترین ذخایر 

گازی جهان را دارا است.
وی ادامه داد: ایران از لحاظ جغرافیایی در منطقه ای قرار دارد که به چندین کشور 
مختلف راه دارد؛ اعم از کشــورهایی که گاز دارند به همین جهت همواره بر ســر این 
موضوع بحث بوده که ایران بتواند ایران گاز را از کشورهایی نظیر ترکمنستان که گاز 

دارند دریافت و به ترکیه، هند و.... بدهد که به دلیل تحریم ها مکان پذیر نبود.

به گفته این کارشناس انرژی تولید انرژی در کشور ما کم نیست، بلکه مصرف انرژی 
در کشور ما بسیار بالاست.

وی ادامه داد: برای به تعادل رســیدن تولید و مصرف باید تولید گاز افزایش پیدا 
کند زیرا گاز در ســبد کشــور ما ســهم 7۰ درصدی دارد و اگر بخواهیم تولید گاز را 
افزایش دهیم که برای تولید برق و ســایر مصارف را پاســخگو باشد مستلزم سرمایه 
گذاری بیشتر است که مقدار آن بسیار بالاست و به گفته وزیر نفت ۲۰۰ میلیارد دلار 

برای سرمایه گذاری نیاز داریم.
به گفته قربان در صورتی که ســرمایه گذاری صورت بگیرد باید ســرمایه گذاری 

خارجی باشد تا پاسخگوی نیاز ما باشد.
قربان در رابطه با راهکارهای بهینه ســازی مصرف، خاطر نشــان کرد: راه کارهای 

مختلفی در این زمینه در نظر گرفته شده است که یکی از آنها قیمت گذاری است به 
گونه ای که قیمت انرژی را به جایی برسانند که صرفه جویی در آن بسیار جذاب شود 

که به علت مسائل سیاسی چنین امکانی وجود ندارد
وی ادامه داد: راه کارهای دیگری نظیر ســرمایه گذاری وجود دارد و بهینه سازی 
به طوری که در خانه و ادارات حتی کارخانه ها سرمایه گذاری صورت بگیرد تا مصرف 
بهینه باشــد و با توجه به اینکه سرمایه گذاری وجود نداشته این نوع از بهینه سازی 

هم میسر نشده است.
این کارشــناس انرژی توضیح داد: سیاســت های انرژی دولت مرتباً در حال تغییر 
است و هیچ زمان سیاست واحدی را در دولت ها مختلف نداشته ایم و همه این موارد 

دست به دست هم داده تا بهینه سازی به تعویق می افتد.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: موضوع جوسازی در خصوص اخراج استادان صحت ندارد، آنها چشم وچراغ دانشگاه و جامعه هستند که همواره از توان علمی و تخصصی این نخبگان برای پیشرفت کشور 
بهره خواهیم برد. محمدعلی زلفی گل در حاشیه کلنگ زنی یک طرح آموزشی دانشگاه یاسوج در جمع خبرنگاران اظهار کرد: به طور یقین هیچ اخراجی بدون دلیل و با نگاه سیاسی و یا بدون توجه به توانمندی های 
و ظرفیت های آنها نبوده است.وی افزود: استادان سرمایه های جامعه و افتخار جامعه دانشگاهی هستند و یک سری قوانین و مقررات وجود دارد که هر کسی آن را رعایت کند، هیچ مشکلی برایش پیش نمی آید.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تصریح کرد: برای نمونه یک عضو هیات  علمی باید نظم کلاس، اداری و حرفه ای را به طور کامل رعایت کند، چنانچه یک عضو هیات  علمی نتواند ترفیع سالانه اش را بگیرد شامل 
رکود علمی می شود.زلفی گل عنوان کرد: به هرحال باید تبدیل وضعیت اعضای هیات علمی توسط مرجع ذی صلاح بررسی و تأیید شود.

وی ابراز کرد: تعداد کمی از اساتید در سطح دانشگاه ها اخراج شدند و بدون تردید مشکلاتی در زمینه آموزش، پژوهش و موارد دیگری داشتند، خیلی از این افراد بازنشسته بودند که جزو افراد اخراجی قلمداد شدند.
محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری صبح امروز شنبه )هشتم اردیبهشت ماه ۱۴۰۳( به شهر یاسوج مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده است.

برخی جو سازی ها در زمینه 
اخراج استادان صحت ندارد

براساس اعلام اداره 
کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان 

کرمانشاه در سطحی 
معادل ۹۰۰ هزار هکتار 

طی سنوات گذشته 
مطالعات تفصیلی و 

اجرایی در سطح استان 
انجام شده که از این 

میزان در سه دهه گذشته 
در سطحی بالغ بر ۶۵۰ 

هزار هکتار عملیات 
آبخیزداری و آبخوانداری 

اجرا شده است.

سارا ابراهیم نژاد - اجرای پروژه های آبخیزداری و آبخوان داری در چندین سال گذشته در استان کرمانشاه نقش مهمی در جلوگیری از افت سطح آب های زیرزمینی، 
ذخیره آب موثر و کنترل و کاهش خسارات ناشی از سیلاب ایفا کرده است.

6
ایران زمین  

   مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه خبر داد؛

افتتاح بیش از ۸۰درصــد پروژه های جهاد 
آبرسانی کرمانشاه تا پایان تیر

 کرمانشاه- مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه از افتتاح بیش از ۸۰ درصد پروژه های جهاد 

آبرسانی کرمانشاه تا پایان تیرماه خبر داد.
رضا داودی اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی های به 
عمل آمده، بیش از ۸۰ درصد پروژه های محرومیت 
زدایی اســتان تا پایان تیرماه ســال جاری افتتاح 
می شــوند. وی افزود: با بهره برداری از آنها تحول 
شگرفی در آبرسانی روستایی اســتان رقم خواهد 
خورد و رضایت حداکثری هم استانی های عزیز را در 
پی خواهد داشت.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه ضمن تقدیر و تشکر از همکاری و 
مساعدت همکاران طرح در اجرایی نمودن پروژه های 
جهاد آبرسانی تصریح کرد: در این پروژه ها تاکنون 
بیش از ۴۰۰ کیلومتر لوله گذاری اجرا شده، بیش 
از ۱۰ هزار مترمکعب مخزن ساخته شده و بیش از 
۴۰ ایستگاه پمپاژ راه اندازی شده و یا در مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه در شرف راه 
اندازی است. وی ادامه داد: افتتاح این پروژه ها نمونه 
بارزی از اقدامات جهادی صورت گرفته در اســتان 
است و به همین خاطر اســتان کرمانشاه از جمله 
استان های پیشرو در حوزه جهاد آبرسانی در کشور 

محسوب می شود.

  ۹ طرح درمانی با حضور معاون وزیر بهداشت 
در خراسان شمالی افتتاح و گلنگ زنی شد

 ۹ طرح درمانی، آموزشی و رفاهی امروز )شنبه( با 
حضور معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در شهرستان های خراسان شمالی افتتاح 
و کلنگ زنی شد. طرح های افتتاحی شامل بخش 
»ام آر آی« و »ســی تی اســکن« بیمارستان امام 
حسن)ع( بجنورد، بخش دیالیز رازوجرگلان، بخش 
دیالیز فاروج، بخش »وی آی پی« بیمارستان امام 
خمینی)ره( شیروان، مرکز تصویربرداری دیجیتال 
و همراه ســرای بیمارســتان امام علی)ع( بجنورد 
است.طرح های کلنگ زنی شده نیز شامل مجتمع 
آموزشی بیمارســتان خاتم الانبیاء شیروان و طرح 
توسعه بیمارستان جاجرم اســت.رییس دانشگاه 
علوم پزشــکی، گفت: تجهیزات بخش »ام آر آی« 
و »سی تی اســکن« بیمارســتان امام حسن)ع( 
بجنورد با یکهزار میلیــارد ریال اعتبار در زیر بنایی 
به وســعت ۵۰۰ متر مربع به بهره برداری رسید که 
گام مهم در راستای ارتقای خدمات درمانی به مردم 

بجنورد است.

 آبخیزداری مجموعه عملیاتی اســت که بر اساس اصول مدیریت 
یکپارچــه حوضه آبخیز به منظور حفاظت از منابع آب و خاک اجرایی 
می شود و آبخوان داری نیز با مهار و نفوذ سیلاب روی عرصه های آبخوان 
از بروز ســیلاب های مخرب جلوگیری می کند و موجب احیای منابع 

آب و خاک می شود.
آبخیزداری که به نوعی می شود آن را هنر مدیریت صحیح منابع آب 
 و خاک با هدف بهره برداری بهینه و پایدار در یک حوضه آبخیز عنوان 
کرد نقش مهمی در جلوگیری از فرسایش خاک، کاهش خسارت سیل 

و خشکسالی و تغذیه سفره های زیرزمینی دارد.
به گفته کارشناسان سازمان آبخیزداری، مراتع و امور بیابان کشور، 
اقدامات آبخیزاری در کشــور موجب افزایش ۱.۵ تا ســه برابری دبی 
قنوات، کاهش فرســایش ۹ تن در هکتار خاک، کنترل رسوب حدود 
چهار مترمکعب در هکتار و استحصال ۵۳۰ مترمکعبی آب شده است.

طبق آمارها ۱۲۵ میلیون هکتار از اراضی کشور تحت تاثیر فرسایش 
آبــی و خاکی نیازمند اجرای فعالیت های آبخیزداری اســت که در ۶ 

کلان حوزه، ۳۰ حوزه اصلی و یک هزار و ۱۲۱ حوزه فرعی است.
این عملیات تاکنون در سطح ۳۲ میلیون هکتار انجام شده و بیش 
از ۹۰ میلیون هکتار باید فعالیت های آبخیزداری انجام شود، زیرا حوزه 
های آبخیزداری می تواند سکونتگاه های ما را تحت تاثیر مثبت قرار دهد.

هم اکنون نزدیک به ۴۰ میلیون هکتار حوزه های آبخیز مشرف به 

شهرها، روستاها و محل های سکونتگاهی، ۲۸ میلیون هکتار حوزه آبخیز 
بحرانی و ۲۵ میلیون هکتار حوزه آبخیز مرزی در کشور وجود دارد.

استان کرمانشاه نیز در غرب ایران با ۲۵ هزار کیلومتر مربع مساحت 
یکی از اســتان های مهم از حیث کشاورزی و منابع طبیعی محسوب 
می شود به طوریکه ۷۰ درصد مساحت استان را عرصه های منابع طبیعی 
با بیش از ۵۲۷ هزار هکتار جنگل و یک میلیون و ۱۹۲ هزار هکتار مرتع 

تشکیل داده است.

  استحصال ۴۸۷ میلیون متر مکعب آب با اجرای عملیات 
آبخیزداری در استان

براساس اعلام اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه در 
سطحی معادل ۹۰۰ هزار هکتار طی سنوات گذشته مطالعات تفصیلی و 
اجرایی در سطح استان انجام شده که از این میزان در سه دهه گذشته 
در ســطحی بالغ بر ۶۵۰ هزار هکتار عملیات آبخیزداری و آبخوانداری 

اجرا شده است.

  آبخیزداری، سدی مستحکم در برابر سیلاب های کرمانشاه
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه 
می گوید: اجرای این میزان عملیات آبخیزداری و آبخوانداری در استان 
موجب تولید آب با اســتحصال، مدیریت تبخیر و تغذیه آبخوان ها به 

 آبخیزداری، سدی مستحکم در برابر
 سیلاب های کرمانشاه

میزان ۴۸۷ میلیون مترمکعب شــده است که از فرسایش خاک به میزان ۵/۸ میلیون 
تن کاسته است.

غلامرضا چامه افزود: اجرای این عملیات در عرصه های طبیعی اســتان همچنین 
موجب کنترل رســوب حوزه سدهای اســتان و سیمره به میزان ۲/۶ ، تولید علوفه به 
میزان ۷۸ میلیون کیلوگرم و پیشــگیری و کاهش مخاطرات سیل به طور متوسط به 

میزان ۷۰ درصد شده است.

  اجرای عملیات آبخیزداری در سطح ۲۵ هزار هکتار در سال گذشته
وی اضافه کرد: در سال ۱۴۰۲، اعتبارات اجرای عملیات آبخیزداری و آبخوانداری به 
میزان ۷۳۰ میلیارد ریال به تصویب رسید که با تخصیص حدود ۴۰ درصدی تاکنون، 
عملیات اجرایی در ســطح ۲۵ هزار هکتار و در ۱۴ شهرستان استان آغاز گردیده و در 
حال انجام است.چامه افزود: سال گذشته همچنین در راستای امضای تفاهم نامه همکاری 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( جهت اجرای 
پروژه های آبخیزداری و آبخوانداری اعتباری به میزان یک هزار و ۲۶۰ میلیارد ریال به 
اســتان کرمانشاه اختصاص یافت که مقرر گردید ۳۶۰ هزار هکتار عملیات آبخیزداری 

طی سه سال اجرا شود.

  آبخیزداری، سدی مستحکم در برابر سیلاب های کرمانشاه
وی تاکید کرد: این عملیات شامل اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری، کنترل 
ســیلاب ، تغذیه آبخوان دشت ها، حفاظت از خاک کنترل فرسایش و کاهش رسوب 

حوزه های سدهای مخزنی است.

  اضافه شدن سالانه ۵۰۰ میلیون متر مکعب آب به منابع زیرزمینی استان
وی یادآور شد: در این راستا در سال ۱۴۰۲ ضمن انعقاد قرارداد، اسناد، نقشه های 
اجرایی و ... سه پروژه با عناوین حوضه های تنگ کنشت کرمانشاه، کیلانبر شهرستان 
روانسر و گهواره شهرستان دالاهو آماده شده و عملیات اجرایی آن در حوضه تنگ کنشت 
کرمانشاه با پیشرفت ۴۰ درصدی در حال انجام است.معاون آبخیزداری اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه با بیان اینکه در این راستا پیش بینی شده است 
۵۱ طرح در اســتان طی این مدت اجرا شــود اضافه کرد: اجرای این طرح ها می تواند 
سالیانه ۵۰۰ میلیون متر مکعب آب به منابع زیرزمینی استان اضافه کند.چامه، کاهش 
سیل خیزی در منطقه به ویژه در حوزه های شهری و تاسیسات زیربنایی و اراضی مهم 
کشــاورزی را از اهداف این طرح ها عنوان کرد و ادامه داد: از ۹۶۰ هزار هکتار عرصه 
مطالعه شده منابع طبیعی استان، تاکنون طرح های آبخیزداری در ۶۵۰ هزار هکتار آن 

اجرایی شده است که عرصه های باقیمانده در قالب این طرح اجرایی می شود.

  افق اجرای طرح های آبخیزداری در استان کرمانشاه
وی با بیان اینکه انجام عملیات آبخیزداری باعث تحول و بالارفتن شاخص های توسعه 
اقتصادی و اجتماعی و حتی فرهنگی استان خواهد شد گفت: در صورت انجام عملیات 
آبخیزداری در ســطح کل استان به میزان ۲/۵ میلیون هکتار، تولید آب با استحصال، 
مدیریت تبخیر و تغذیه آبخوان ها به میزان ۱.۸ میلیارد مترمکعب در سال خواهد رسید.

  آبخیزداری، سدی مستحکم در برابر سیلاب های کرمانشاه
چامه تاکید کرد: علاوه بر این فرســایش خاک به میزان ۲۲ میلیون تن در سال در 
صورت اتمام اجرای عملیات آبخیزداری و آبخوانداری در استان کاهش خواهد یافت که 
این امر گام مهمی در کنترل رسوب ها می تواند باشد.معاون آبخیزداری اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان اضافه کرد: کنترل رسوب حوزه سدهای استان و سیمره به 
میزان ۱۰ میلیون تن در سال و تولید علوفه به میزان ۳۰۰ میلیون کیلوگرم در صورت 
اتمام اجرای عملیات آبخیزداری و آبخوانداری در اســتان نیز از دیگر دستاوردهای این 

طرح ها به شمار می رود.
 اجرای عملیات آبخیزداری که با هدف کنترل و گســترش سیلاب و جلوگیری از 
تخریب ناشــی از سیل، افزایش پوشش گیاهی، بهبود کیفیت خاک و افزایش آب های 
زیرزمینی انجام می شــود با توجه به اینکه اســتان کرمانشاه یکی از قطب های بخش 
کشاورزی است می تواند نقش مهمی در شکوفایی این حوزه و بهبود درآمد و اشتغال 

کشاورزان داشته باشد.
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سراسری صبح ایران
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یک رسانه یونانی از احتمال زیاد ماندن احسان حاج صفی در آاک آتن برای فصل بعد خبر داد.
 آاک آتن بعد از برد ارزشمند مقابل پاناتینایکوس باید فردا )یکشنبه( به دیدار پائوک تسالونیکی برود و در صورت پیروزی به یک قدمی قهرمانی می رسد.

سایت یونانی SDNA در گزارشی به ارزیابی نفرات صدرنشین لیگ یونان پرداخت و درباره احسان حاج صفی، کاپیتان پیشین تیم ملی ایران، نیز نوشت: احسان حاج صفی در این فصل سال 
پرکاری را پشت سر گذاشت و در ۲۶ بازی برای تیمش توانست سه پاس گل بدهد و یکی از خوب های آاک آتن در مسیر دفاع از عنوان قهرمانی در سوپرلیگ یونان بود.

قرارداد این بازیکن ملی پوش ایرانی تابستان پیش رو به پایان می رسد. با این حال بندی در قراردادش وجود دارد که باعث می شود در صورت رضایت باشگاه برای یک سال دیگر بتواند در 
یونان و آاک آتن بماند. ادامه حضور یا جدایی او به آلمیدا سرمربی آاک آتن بستگی دارد که در هفته های اخیر حساب ویژه ای روی بازیکن ایرانی باز کرده بود.

علاوه بر حاج صفی، استاوروس پلیوس نیز در پست مدافع سمت چپ توپ می زند و در کنار حاج صفی برای فصل بعد حفظ خواهد شد.

  اعتراض اســتقلال به رای محرومیت 
حسینی در کمیته استیناف

مســئولان حقوقی اســتقلال نسبت به رای 
کمیته انضباطی دربــاره کاپیتان خود اعتراض 

کردند.
 حسین حســینی کاپیتان استقلال به دلیل 
مصاحبه ای که بعد از بازی با شمس آذر انجام داد 
از سوی کمیته انضباطی یک جلسه از همراهی 
تیمش محروم شد تا در بازی حساس برابر تراکتور 

در هفته بیست و پنجم لیگ برتر غایب باشد.
مسئولان حقوقی استقلال نسبت به این حکم 
کمیته انضباطی به کمیته اســتیناف اعتراض و 
نامه نگاری کرده اند تا در صورت امکان محرومیت 
این بازیکن باز هم به جریمه نقدی تبدیل شود.

قرار اســت کمیته اســتیناف قبــل از دیدار 
اســتقلال مقابل تراکتور به اعتراض آبی پوشان 

رسیدگی کند.

 تاریخ برگزاری مرحله یک چهارم نهایی 
جام حذفی فوتبال

قرعه کشی مرحله یک چهارم نهایی مسابقات 
جام حذفی روز دوشنبه هفته جاری برگزار خواهد 
شد.مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال 
ایران برگزار شد و تیم های صعود کننده به مرحله 

بعدی مسابقات مشخص شدند.
قرعه کشی مرحله یک چهارم نهایی مسابقات 
جام حذفی، دوشــنبه برگزار می شــود تا تیم ها 

حریفان خود را بشناسند.
ســپاهان اصفهان، چادرملوی اردکان، مس 
رفسنجان، تراکتور تبریز، گل گهر سیرجان، هوادار 
تهران، آلومینیوم اراک و ملوان انزلی هشت تیم 

راه یافته به این مرحله هستند.
مرحلــه یــک چهــارم نهایــی مســابقات 
 جــام حذفی روزهــای ۲۶ و ۲۷ اردیبهشــت 

برگزار خواهد شد.

 واکنش AFC به صعود تیم ملی فوتسال 
ایران به فینال آسیا

کنفدراسیون فوتبال آسیا به صعود تیم ملی 
فوتســال ایران به دیدار نهایــی جام ملت های 

فوتسال آسیا واکنش نشان داد.
 تیم ملی فوتسال ایران موفق شد در مرحله 
نیمه نهایی جام ملت های فوتسال آسیا با برتری 
برابر ازبکســتان در ضربــات پنالتی راهی دیدار 

نهایی شود.
به دنبال این پیروزی، کنفدراســیون فوتبال 
آســیا به پیروزی تیم ملی ایران واکنش نشــان 
داد و نوشت: تیم ملی فوتسال ایران با درخشش 
باقر محمــدی که توانســت ۲ ضربــه پنالتی 
 را مهــار کند راهــی دیدار نهایی شــد تا برای 
کســب ســیزدهمین عنوان قهرمانــی در جام 
ملت های آســیا رقابــت کند.شــاگردان وحید 
شمســایی در دیدار نهایی باید روز یکشنبه به 

مصاف تایلند میزبان بروند. 

 وحید شمسایی: حق نداریم اشتباهات 
فینال دو سال پیش را تکرار کنیم

ســرمربی تیم ملی فوتسال ایران گفت: برای 
رویارویــی با تایلند با تمام تمرکز به زمین  رویم 
که با کمترین اشــتباه نمایش خوبی از فوتسال 

ارائه کنیم.
 وحید شمســایی سرمربی تیم ملی فوتسال 
در نشســت خبــری قبل از دیــدار فینال جام 
ملت های آســیا مقابل تایلنــد میزبان این دوره 
از رقابت ها گفت: ما بــرای رویارویی با تایلند با 
تمام تمرکز به زمین رویم که با کمترین اشتباه 
 نمایش خوبی از فوتسال ارائه کنیم. یکشنبه در

تایلند تعطیل اســت و حتماً تماشاگران زیادی 
برای دیدن این بازی می آیند که این موضوع ما 

را خوشحال می کند.
او در پاســخ به سوالی که تفاوت قهرمانی به 
عنوان بازیکن و مربی در فوتســال آسیا چیست 
 گفت: اینها دو مقوله جدا هســتند، خوشــحالم

 کــه در دو ســال مربیگری ام دو بــار فینال را 
تجربه کردم.

 به عنوان بازیکن معمولاً تمرکز روی خودتان 
است اما وقتی مربی هستید در قبال ۸۵ میلیون 
هواداری که تیم ملی کشورشان را عاشقانه دوست 

دارند مسئول هستید.
شمسایی با بیان اینکه تایلند تیم بسیار قابل 
احترامی است گفت: هر تیمی که به این مرحله 
رسیده حتماً شایستگی اش را داشته است، من و 
همکارانم در تمام کنفرانس های خبری همیشه 
با احترام به حریفان بخصوص مربیان کارمان را 
انجام داده ایم، این بخشــی از فرهنگ ماست اما 
باید تأثیر »میگل رودریگو« سرمربی اسپانیایی 
تایلند را بر رشــد فوتبال این کشور با دقت دید، 
مــا همکاریم اما فردا روبروی هم قرار می گیریم 
و حق نداریم اشتباهات دو سال پیش در کویت 

را مرتکب شویم.
شمســایی در پاسخ به سوالی در مورد برنامه 
ایران در جام جهانی ازبکســتان بیان داشــت: 
جــام جهانی فضای متفاوتــی دارد، هیچ تیمی 
 از پیــش بازنده نیســت و همه بــرای دفاع از 
اعتبــار کشــور و البتــه فوتســال آســیا بــه 
 میــدان می رونــد، تیــم ملــی ایــران هــم 
همینطور است اما الان تمام تمرکز ما روی بازی 

فینال مقابل تایلند است.

بازی پرسپولیس - سپاهان جنگ واقعی است

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   کارشناس فوتبال با بیان اینکه دو دیدار هفته بیست و پنجم لیگ برتر از حساسیت بالایی برخوردار است، گفت: نمی توان نتیجه 
بازی ها را پیش بینی کرد اما مصاف پرسپولیس و سپاهان یک جنگ واقعی است. لیگ برتر فوتبال ایران در فصل بیست و سوم به ۶ هفته پایانی خود 

رسیده و پس از پیروزی ۳ تیم اول جدول در هفته بیست و چهارم دیدارهای هفته بیست و پنجم از حساسیت بسیار بالایی برخوردار است. 
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ماجرای مسلمان شدن مورایس؛ ازدواج سرمربی سپاهان با دختر ایرانی

تلاش فدراسیون کبدی برای ادامه همکاری با »مازندرانی«

خبر گرویدن ژوزه مورایس به دین اســلام و ازدواج قریب الوقوع او با یک دختر 
ایرانی، یکی از پر سر و صداترین اخبار فوتبال ایران در ۲4 ساعت گذشته بود.

مربی پرتغالی ســپاهان، به لحاظ اخلاقــی بی تردید یکی از متفاوت ترین مربیان 
خارجی است که در سال های اخیر به فوتبال ایران آمده است.

 فارغ از آرامش و ادبیات مودبانه ای که او در برابر ســوالات غالباً چالشی، یکی از 
ویژگی های قابل تحســین او، علاقه ای اســت که نسبت به فرهنگ، هنر و موسیقی 
ایرانی بروز می دهد. این طرز تفکر، دقیقاً نقطه مقابل برخی مربیان اروپایی است که 
حتی با وجود سال ها حضور در ایران، نگاه بالا به پایین و اظهارنظرهای توأم با نیش 

و کنایه را حفظ می کنند.

 حادثه ای که زندگی مورایس را تغییر داد
بــه گفته برخی نزدیکان این مربی، ماجرای عجیبی زندگی او را تحت تاثیر قرار 

داده است. ماجرایی که کمتر درباره آن صحبت شده است.
او پیش از اینکه پیشــنهاد سپاهان را بپذیرد و به ایران سفر کند، در یک سانحه 
رانندگی دچار وضعیتی شبیه بیهوشی و کما می شود و پس از بهبودی، نوع نگاه وی 

به زندگی به کلی متفاوت شده است.
اما آنچه مدیران باشــگاه سپاهان را شگفت زده کرد، این بود که مورایس چندی 
پیش به باشگاه مراجعه کرده و می گوید: »من می خواهم مسلمان شوم. باید از کجا 

شــروع کنم؟«به منظور راهنمایی این مربی پرتغالی، ابتدا از طریق بخش فرهنگی 
باشگاه سپاهان، مسائلی در خصوص عرف، شرع و قانون در ایران و دین اسلام برای 
وی توضیح داده شده و بلافاصله مقدمات شرعی تشرف مورایس به دین مبین اسلام 
انجام شــده اســت. وی همچنین در محضر یکی از علما، شهادتین را به زبان جاری 

ساخته و شرعا مشرف به دین اسلام شد و شیعه گردیده است.
نکته دیگر اینکه به موازات این اقدامات، یک مشــاور مذهبی با آشنایی کامل به 
زبان انگلیسی در کنار وی، فرایند آشنایی و آموزش مبانی اعتقادی و نیز پاسخگویی 

به سوالات مورایس را برعهده داشته است.

  ازدواج با دختر ایرانی
از مدت ها قبل زمزمه هایی مبنی بر ازدواج قریب الوقوع ژوزه مورایس با یک بانوی 
ایرانی در جریان بود. موضوعی که همراه با خبر تشرف او به دین اسلام، پررنگ تر شد 

و رسانه ها نیز درباره آن صحبت کردند.
در این خصوص گفته می شــود مسائل شرعی ازدواج مورایس با همسر ایرانی اش 

اتفاق افتاده و طی چند روز آینده این مراسم به صورت رسمی برگزار می شود.

دبیر فدراســیون کبدی گفت: با توجه به اینکه کبدی بزرگسالان تا یک سال در 
هیچ مســابقه ای شرکت نخواهد کرد فرصت کافی برای انتخاب سرمربی وجود دارد 

که مازندرانی هم یکی از گزینه های جدی ماست.
 اسامی سرمربیان تیم های ملی کبدی مردان و زنان اعلام شد. نواب تازه قلعه به 
عنوان سرمربی تیم ملی کبدی سالنی مردان و ماهرخ دانشی به عنوان سرمربی تیم 
ملی کبدی ســالنی زنان قرار است در مسابقات پیش رو هدایت تیم های ملی را به 
عهده داشته باشند. ششمین دوره بازی های آسیایی داخل سالن آسیا در هر ۲ بخش 

زنان و مردان از مهم ترین رویدادهای ملی پوشان کبدی است.
این بازی ها قرار اســت طی روزهای ۲۱ لغایت ۳۰ نوامبر ۲۰۲4 )۳۰ آبان لغایت 
۱۲ آذر ۱4۰۳( بطور مشترک در دو شهر بانکوک و چونبوری برگزار شود ورزشکاران 
آسیایی در ۳۶ رشته اصلی و ۲ رشته نمایشی و در قالب ۳۶۵ رویداد به مصاف هم 
خواهند رفت.علی رشیدی درخصوص آخرین وضعیت تیم ملی برای حضور در این 
دوره از بازیها اظهار داشت: به تازگی سرمربی تیم های اعزامی ما به بازی های داخل 

ســالن آسیا مشخص شــدند و از ۱۵ خرداد تمرینان هر دو تیم برای حضور در این 
مسابقات آغاز خواهد شد.وی افزود: از آنجایی که هنوز اردویی برگزار نشده تا شرایط 
بازیکن ها را بسنجیم نمی توان خیلی دقیق در مورد آنها صحبت کرد اما از آنجایی که 

اکثر این ملی پوشان در یک سال گذشته درگیر مسابقات داخلی بودند از نظر بدنی 
آمادگی مطلوبی خواهند داشــت. بازیهای داخل سالن هم از یک آذر برگزار خواهد 

شد خوشبختانه فرصت کافی برای آماده سازی تیم ها وجود دارد.
دبیر فدراسیون کبدی در ادامه با اشاره به نتیجه احتمالی تیم های ملی ایران در 
ایــن دوره از بازیها گفــت: هدف هم در بخش مردان و هم در بخش زنان حضور در 
فینال مسابقات است. کبدی ایران پتانسیل خوبی دارد هر چند در بازیهای آسیایی 
هانگژو نتوانســتیم به آن نتیجه دلخواه مان دســت پیدا کنیم ولی در بخش مردان 
موفق شدیم در فینال حاضر باشیم. تلاش مان در بازیهای داخل سالن هم ابتدا حضور 
در فینال و ســپس کسب عنوان قهرمانی است.او در مورد نحوه انتخاب ملی پوشان 
اعزامی به تایلند گفت: سال گذشته مسابقات کشوری داشتیم که در همان رقابتها 
نفرات دعوت شده به تیم را انتخاب کردیم در حقیقت آن مسابقات انتخابی تیم ملی 
بود. البته کادر فنی هم زمانی که تمرینات آغاز شود می تواند در این رابطه که چه 

کسی به بازیها اعزام شود تصمیم گیری کند.

با یک لیگ پیر،جوانگرایی در تیم ملی امکان پذیر نیست
رئیس کمیته فنی فدراســیون فوتبال در واکنش به بالا رفتن 
میانگین سنی بالای لیگ برتر معتقد است مربیان را نمی توان به 
استفاده از بازیکنان جوان مجبور کرد اما می توان از طریق آیین نامه 
لیست بازیکنان و اینکه تعداد بازیکن جوان و بزرگسال چند نفر 

باشند، تیم ها و مربی ها را به سمت استفاده از جوانان سوق داد.
مجیــد جلالی، رئیــس کمیته فدراســیون فوتبــال درباره 
صحبت های مهدی تاج مبنی بر پیر بودن لیگ برتر فوتبال ایران، 
با اشــاره به اینکه خروجی لیگ با میانگین سنی بالا در تیم ملی 
هم دیده می شــود، اظهار داشت: این مسئله یک موضوع واضح و 

روشــن اســت، با توجه به اینکه در دوره گذشــته جام جهانی و همچنین جام ملت های آسیا، تیم ملی یکی از پیرترین تیم های 
شرکت کننده بود، ضرورت تغییر نسل در تیم ملی فوتبال احساس می شود. در چنین شرایطی تغییر نسل تیم ملی در حالی که 

بدنه فوتبال و لیگ کشور میانگین سنی بالایی دارد، ممکن نیست.
وی افزود: پیر بودن لیگ ســبب شــده که میانگین سنی تیم ملی هم بالا برود و پیر شود. بنابراین در کمیته فنی فدراسیون 
پیشنهاداتی را در این رابطه برای فصل آینده لیگ برتر به سازمان لیگ ارائه کرده ایم. همچنین در این زمینه برای تغییر آیین نامه 
نقل وانتقالات جهت جوان شــدن لیگ جلســاتی خواهیم داشــت. در آیین نامه نقل وانتقالات بندهایی وجود دارد که باید در آن 
تجدیدنظر شــود.رئیس کمیته فنی فدراســیون فوتبال در ادامه با اشاره به شرایطی که سبب شده است میانگین سنی تیم های 
لیگ بالا برود، تاکید کرد: وقتی در لیست باشگاه ها، ۲۲ بازیکن بزرگسال و ۷ تا ۸ بازیکن خارجی بتوانند حضور داشته باشند، 

مشخص است که فرصت به بازیکنان جوان نمی رسد. در این زمینه ها باید مقداری تجدیدنظر کرد.
جلالی با بیان اینکه یکی از عوامل تاثیرگذار در بالا رفتن میانگین سنی لیگ، دیدگاه نتیجه محوری در بین مربیان و باشگاه ها 
است، تصریح کرد: علاوه بر این تعداد زیاد بازیکنان بزرگسال در لیست باشگاه ها و همچنین مجوز جذب ۶،۷ بازیکن خارجی، 
ســبب می شــود که فرصت به بازیکنان جوان نرســد و بازیکنان جوان خیلی به سختی بتوانند خودشان را به ترکیب برسانند و 

شایستگی هایشان را ثابت کنند. چنین رویکردی لیگ را پیر می کند.

 عملکرد برخی آزادکاران ایران در قرقیزستان به دلیل ضعف 
بدنی انتقاد برانگیز بود؛ این موضوع در آستانه بازی های المپیک 

می تواند هشداری جدی برای کشتی آزاد کشورمان باشد.
 مسابقات کشــتی آزاد قهرمانی آسیا و گزینشی قاره کهن با 
کسب عنوان قهرمانی و ۲ سهمیه برای گوش شکسته های ایرانی 
به پایان رسید. در مسابقات گزینشی کشتی آزاد یونس امامی در 
وزن ۷4 کیلوگــرم و امیرعلی آذرپیرا در وزن ۹۷ کیلوگرم موفق 
به کسب سهمیه شــدند. در این پیکارها احمد محمدنژاد جوان 
نتوانست سهمیه وزن ۵۷ کیلوگرم را برای ایران به ارمغان بیاورد.

هر چند که در پیکارهای بیشکک آزادکاران کشورمان موفق به کسب عنوان قهرمانی شدند اما این مسابقات حامل چند پیام 
مهم برای فدراسیون نشین ها بود. نخستین پیام این مسابقات فاصله بین نفرات نخست و تیم اصلی بود. در قرقیزستان هر پنج 
مدال ایران توسط نفرات اصلی تیم ملی ضرب شد.اما مهمترین پیام این رقابت ها توجه به بدنسازی و آمادگی بدنی بود؛ برخی 
ملی پوشان ایران در اواسط رقابت ها با افت بدنی مواجه و حتی مجبور به گرفتن استراحت های پزشکی مصلحتی شدند که این 
موضوع در مبارزه امیرعلی آذرپیرا ملموس بود. افت بدنی آزادکاران در آستانه المپیک ۲۰۲4 پاریس بدترین اتفاق ممکن است زیرا 
سطح کشتی المپیک با رقابت های قهرمانی آسیا بسیار متفاوت است و جای جبران حتی برای کوچکترین لغزشی نیز وجود ندارد.

آنچه که آزادکاران ایران در قرقیزســتان به نمایش گذاشتند نمی تواند مطلوب رقابت های بزرگ و فراگیری همچون المپیک 
پاریس باشد زیرا سه نماینده ایران در مرحله گزینشی المپیک نتوانستند آنگونه که باید مقتدرانه در تشک حضور پیدا کنند. اگر 
چه در وزن ۷4 کیلوگرم یونس امامی عملکرد به نسبت چشمگیری داشت اما در ۵۷ و ۹۷ کیلوگرم افت بدنی نمایندگان کشتی 
ایران در طول مســابقه کاملا چشــمگیر و حتی از دید هادی عامل گزارشگر و کارشناس این رشته نیز پنهان نماند.ضعف بدنی 
احمد محمدنژاد جوان در کشــتی اول برابر تاجیکســتان کاملا مشخص بود و شاید اگر درخواست چلنج تیم حریف نبود نتیجه 
متفاوتی رقم می خورد. همچنین مصدومیت مصلحتی امیرعلی آذرپیرا برابر آرش یوشــیدای ژاپنی موجب شد تا وی نزدیک به 

یک دقیقه استراحت پزشکی داشته باشد. 

زنگ خطر برای کشتی ایران؛ آزادکاران نفس کم آوردند

حاج صفی یک فصل 
دیگر در یونان؟

 در این هفته ســپاهان در تهران میهمان پرسپولیس است و استقلال باید در تبریز رو در روی 
تراکتور قرار گیرد.سید مهدی سیدصالحی کارشناس فوتبال در رابطه با دو دیدار حساس تیم های 
بالانشین جدول برابر یکدیگر اظهار داشت: سپاهان پس از چند هفته که روی ناکامی بود و نمی توانست 
نتایج مورد انتظار هواداران را کسب کند، توانست برابر تیم سخت کوش ملوان نتیجه خیلی خوبی را 
کسب کند و باعث شد تا کماکان شانس قهرمانی در لیگ برتر را داشته باشد. کسب پیروزی برابر 
ملوان روحیه بازیکنان سپاهان را بالا برد و این باعث می شود تا در برابر پرسپولیس بازی بهتری را 

از آنها شاهد باشیم.

 پرسپولیس و سپاهان مالکانه بازی می کنند
او ادامه داد: دیدار پرســپولیس و ســپاهان به دلیل حضور پرشور هواداران دو تیم همیشه زیبا 
و جذاب بوده اســت. مطمئناً هر دو تیم برای پیروزی وارد زمین خواهند شــد و پرسپولیس چه با 
هدایت یحیی گل محمدی و چه با هدایت »اوسمار ویه را« فوتبال مالکانه ای را از خود نشان داده 
است که البته این موضوع در سپاهان هم صدق می کند و اگر نگاهی به دیدارهای گذشته این دو 
تیم با حریفان انداخته باشیم، متوجه می شویم که در اکثر بازی ها بیشترین مالکیت توپ را داشته اند.

سیدصالحی تصریح کرد: جدال سپاهان و پرسپولیس را می توان به جدال بهترین خط حمله و 
بهترین خط دفاع لیگ نیز نسبت داد. پرسپولیس در خط هافبک بازیکنان بسیار خوبی را در اختیار 
دارد و دخالت دادن هوش با تکنیک باعث خواهد شــد تا توپ در میانه زمین از آن ســرخ ها باشد. 
پیش بینی نتیجه این بازی سخت است و باید دید سرمربیان هر دو تیم چه تصمیماتی را برای تیم 

خود در نظر می گیرند.

  تراکتور در هفته های اخیر ثبات نداشته است
کارشناس فوتبال در رابطه با دیدار حساس تراکتور و استقلال تهران در ورزشگاه یادگار امام تبریز گفت: تراکتور 
 در بازی های اخیر خود ثبات نداشته و این موضوع را می توان از نتایجی که کسب کرده، به دست آورد. بازیکنان

 این تیم از شرایط ایده آل خود فاصله دارند و به نظرم پس از جدایی »پاکو خمز« هنوز به هماهنگی 
نرســیده اند. پس از شکست برابر نساجی و رفتاری که برخی از هواداران تراکتور در فرودگاه تبریز 
داشتند، نشان داد که آنها از کسب نتایج اخیر تیم خود بسیار عصبانی هستند و بازیکنان تراکتور 
باید با تمرکز بالا رو در روی اســتقلال قرار گیرند تا در حضور هواداران خودی دســت خالی زمین 

بازی را ترک نکنند.

 کاری که نکونام در این فصل انجام داده، بسیار بزرگ است
او تصریح کرد: جواد نکونام تیم یکدلی را به وجود آورده و کار او تا به اینجای فصل بسیار بزرگ 
بوده است. استقلال جز تیم هایی بود که در نیم فصل یارگیری ضعیفی داشت اما »ماشاریپوف« نشان 
داد که می تواند در بازی های مهم به داد استقلال برسد. حضور مهرداد محمدی و »گوستاوو بلانکو« 
نیز از نقاط قدرت استقلال در زمین بازی است که اگر این دو بازیکن همزمان در زمین باشند، نکونام 
از ماشاریپوف در خط هافبک بهره خواهد برد. هیچ نتیجه ای را نمی توان پیش بینی کرد اما پیروز 

این دو بازی دیدارهای باقی مانده خود را بسیار راحت به پایان خواهد رساند.
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دلار  61.600

یورو 66.400

پوند  77.650

درهم  17.350

لیر  1.910

سکه  تمام  41.400.000

سکه نیم  24.100.000

سکه ربع  14.900.000

سکه یک گرمی  6.750.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

جزئیات باورنکردنی بنتلی 
کانتیننتال GT آزور بلک لاین

6 ساعت پیش۹ خواندن این مطلب 2 دقیقه زمان میبرد
کانتیننتال GT یکی از مهم ترین خودروهای تاریخ بنتلی 
است که در آینده با نمونه برقی جایگزین خواهد شد.بنتلی به 
خریداران کانتیننتال GT آزور اجازه می دهد تا به مقر این شرکت 
رفته و با تیم طراحی مولینر دیدار داشته باشند. وظیفه این تیم 
هم تولید بنتلی منحصربه فرد مشتری باتوجه به سلیقه شخصی 
او است. مشتریان بنتلی می توانند از میان گزینه های موجود در 
این شرکت انتخاب کنند یا المان های شخصی و خاص خود 

را به کانتیننتال اضافه کنند.نتیجه این شخصی سازی به هر 
طرح و رنگی که باشد، یک گرن تورر سنگین و جذاب خواهد 
بود. کانتیننتال GT آزور مانند نسخه عادی این خودرو از یک 
موتور ۴ لیتری ۸ سیلندر V شکل تویین توربو سود می برد که 
۵۵۰ اسب بخار قدرت و ۷۷۰ نیوتن متر گشتاور تولید می کند. 
قدرت این خودروی چهار چرخ محرک می تواند آن را به حداکثر 
سرعت ۳۱۸ کیلومتر بر ساعت برساند تا راننده مرفه این خودرو 
در اتوبان ها و جاده ها سریع کانتیننتال اطمینان داشته باشد. 

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 
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عاطفه دهقان   | شرکت آواتر از فرصت برگزاری 
نمایشــگاه خودروی پکن 2۰2۴ برای رونمایی از 
نسخه ارتقا یافته آواتر ۱۱ با قیمت حدود ۴2 هزار دلار استفاده 

کرده است.
این شاسی بلند جدیدترین نسخه از آواتر ۱۱ به شمار می رود 
و در ۴ نسخه عرضه خواهد شد. قیمت ارزان ترین مدل از حدود 
۴2 هزار دلار شروع شده و به حدود ۵۴ هزار دلار می رسد. البته 
چینی ها از اعمال تغییرات اساسی در این خودرو خودداری کرده 

و تنها روی ارائه تجهیزات لوکس و سطح بالا تمرکز کرده اند.
همانند آواتر ۱2 که چندی پیش خبر رونمایی از آن در پدال 
منتشر شد، آواتر ۱۱ با رنگ طلایی فلورسنت ویژه ای در معرض 
دید بازدیدکنندگان قرار دارد. این رنگ از رنگریزه هایی با قابلیت 
تغییر رنگ استفاده می کند و توانایی جذب طول موج های خاصی 
از نور را دارد که نتیجه آن تغییر رنگ خودرو از زوایای مختلف 
خواهد بود. آواتر ۱۱ بر پایه پلتفرم EP1 شکل گرفته و بسته به 
مدل انتخابی از یک یا دو موتور برقی با شــعاع حرکتی ۵۸۰ تا 
۷۳۰ کیلومتر بهره می برد. قوای محرکه درایو وان هواوی در حالت 
تک و دو موتوره به ترتیب ۳۰۸ تا ۵۷۰ اسب بخار قدرت و ۳۷۰ 

تا 6۵۰ نیوتون متر گشتاور را ارائه می کنند. این خودرو می تواند 
در عرض ۳.۹ تا 6.6 ثانیه از ســکون به سرعت ۱۰۰ کیلومتر در 
ســاعت برســد. خریداران همچنان امکان انتخاب باتری ۹۰ یا 
۱۱6 کیلووات ساعتی با توانایی شارژ سریع ۷۵۰ ولتی را دارند.

در کابیــن آواتر ۱۱ طرح رنگی بنفش و ســفید خودنمایی 
می کنــد. تریم طلایی نیز با همــان رنگ بدنه هماهنگی بالایی 
دارد. نمایشگر مرکزی ۱۵.6 اینچی شاسی بلند به روز شده آواتر 
از عملکرد جداسازی نمایشگر سود می برد و اطلاعاتی همچون 
ناوبری و بازی های ویدئویی را در دسترس کاربران قرار می دهد. 
امکان اســتفاده از دستورات صوتی برای کنترل برخی ویژگی ها 
نیز وجود دارد. در جلوی چشمان راننده نیز پشت آمپر دیجیتالی 

۱۰.2۵ اینچی قرار دارد.
تمامی نسخه های جدید آواتر ۱۱ به سیستم صوتی مریدیان 
با 2۵ بلندگو مجهز هستند. این خودرو همچنین برای اولین بار 
از آمپلی فایر DSP PA3 با قدرت خروجی 2۰۱6 وات سود می برد. 
یکی از انتقادات وارده به این خودرو صندلی های سفتی بود که در 
درازمدت باعث ناراحتی سرنشــینان می شدند و به همین خاطر 
آواتر ۱۱ مدل 2۰2۴ از صندلی های چرمی نرم تر ســود می برد. 

همه مدل های این خودرو دارای صندلی های جلوی جاذبه صفر 
هســتند درحالی که صندلی های عقب نیز به گرم کن و سردکن 

مجهز شده اند.
به لیســت تجهیزات آواتــر ۱۱ مدل 2۰2۴ باید سیســتم 
پیشگیری از برخورد را اضافه کرد. سیستم جلوگیری از برخورد با 
موانع جانبی نیز پوشش گسترده تری را برای پایش اطراف خودرو 
فراهم می کند که نتیجه کلی این سیستم ها ارائه تجربه سواری 
ایمن تری خواهد بود. این سیستم در سرعت ۳۰ تا ۱۳۰ کیلومتر 
در ساعت کار می کند و با تشخیص مانع در کناره های خودرو با 
تصحیح مسیر حرکت به جلوگیری از برخورد با آن کمک خواهد 
کرد. در پایان باید گفت شرکت آواتر توسط چانگان و نیو تأسیس 
شد و مدیر طراحی آن نیز آقای نادر فقیه زاده است. البته شرکت 
نیو در ادامه راه از همکاری با چانگان منصرف شــد و جای خود 
را به CATL دارد، شــرکتی که هم اکنون ۱۷ درصد سهام آواتر را 
در اختیار دارد. ۴۰ درصد از سهام به چانگان اختصاص داشته و 
شرکت هواوی نیز سیستم های الکترونیکی آن را تأمین می کند. 
سبد محصولات این شــرکت فعلًا شامل شاسی بلند آواتر ۱۱ و 

سدان آواتر ۱2 است.

آواتر 11 ارتقا یافته با قیمت 42 هزار دلار 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1403/02/09
شماره : 1625

تحلیلگران معتقدند که گرچه مسیر پیش روی طلا 
متلاطم است، اما احتمال می رود این فلز گرانبها به جای 

معکوس شدن، به سمت اوج های بالاتر متمایل شود.
به نقل از اینوستینگ، طلا روز جمعه یک رگه ی برُد 
پنج هفته ای را پشت سر گذاشت؛ بررسی نوسانات فلز زرد 
حاکی از آن است که در پی کاهش تنش های خاورمیانه که 
ناشی از عدم تمایل ایران و اسرائیل برای ادامه ی مبادلات 
میان دو کشور بود، طلا در اوایل هفته ی جاری، ضررهای 
سنگینی را متحمل شد، اما در ادامه ی کار، با ۰.۳ درصد 

افزایش، به 2۳۴۸.۷۵ دلار رسید.
با این حال، از قرار معلوم، درست در زمانی که جریان 
خروجی از سوی صندوق های سرمایه گذاری معامله شده در 
بورس طلا شروع به تغییر کرده است، بادهای دنباله دار از 
جمله تقاضای بانک مرکزی، فضای بیشتری برای تحرک 
دارند. از ایــن رو، روند صعودی فلز زرد احتمالاً هنوز به 

پایان نرسیده است.
مورگان استنلی، مسیر پیش روی طلا را متلاطم ارزیابی 
کرد، اما همچنان بر این موضوع اذعان داشت که احتمال 
می رود این فلز گرانبها به جای معکوس شــدن، به سمت 
اوج های بالاتر متمایل شود. افزون بر آن، پیش بینی این 
تحلیلگر آن اســت که طلا در نیمه ی دوم سال، به جای 
سناریوی نزولی برای کاهش قیمت به 2۰۰۰ دلار در هر 
اونس، شانس بیشتری برای حرکت صعودی خواهد داشت 

که آن را تا 2۷6۰ دلار در هر اونس افزایش می دهد.
تقاضای قوی برای فلز زرد، قدرت بیشــتری را برای 
مقاومت در برابر اعمال فشار افزایش نرخ های بهره واقعی 
فراهم کرده اســت، که البته این امر، سابقه ی طولانی در 
کاهش اشتهای سرمایه گذاران برای دارایی های بدون بازده 

مانند طلا دارد.
مورگان استنلی همچنین انتظارات برای همبستگی 
منفی طلا با بازده واقعی اشاره کرد و با بیان اینکه محرکان 
بر عملکرد قیمت مســلط هستند، علت این امر را از بین 
رفتن رقابت نســبی در پرتفوی سرمایه گذاران با افزایش 

بازدهی واقعی دانست.

آیا طلا به سمت اوج های 
بالاتر می رود؟

بهای نفت در روز جمعه با حمایت تشدید تنش های 
ژئوپلیتیکــی، افزایــش یافــت. نفت برنــت و تگزاس 

اینترمیدیت نیز با افزایش همراه بودند.
 به نقل از اینوســتینگ، بروز تنش ها در خاورمیانه 
در روز جمعــه از قیمت نفت حمایت کرد و بر بهای آن 
افزود. قیمت نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 
2۸ سنت یا ۰.۳۴ درصد افزایش، به ۸۳.۸۵ دلار در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات آتی نفت برنت با ۴۹ سنت 
یا ۰.۵۵ درصد افزایش به ۸۹.۵۰ دلار در هر بشکه رسید. 
با وجود دلار قدرتمند و در ســایه ی داده های تورم 
آمریکا امیدها مبنی بر اینکه فدرال رزرو به زودی نرخ های 
بهره را کاهش می دهد، به یأس بدل شــد. جانت یلن، 
وزیر خزانه داری ایالات متحده، روز پنج شنبه خطاب به 
رویترز، از احتمال بازنگری بیشــتر رشد تولید ناخالص 
داخلی ایالات متحده برای ســه ماهــه اول خبر داد و 
اظهار داشت که تورم پس از اینکه مجموعه ای از عوامل 
اقتصادی را به ضعیف ترین رشــد خود در نزدیک به دو 
سال اخیر رســاند، کاهش خواهد یافت.یلن بر این باور 
است که رشد اقتصادی ایالات متحده احتمالا قوی تر از 
آن چیزی است که داده های سه ماهه ی ضعیف تر ترسیم 
می کنند.اظهارات یلن و انتشار آمار تورم در روز جمعه، 
کاهش قیمت نفت را در پی داشــت. در عین حال، دلار 
در روز جمعه، تا حدی تحت تاثیر آمار تورم ایالات متحده 
قرار داشــت و به بالاترین حد خود در ۳۴ سال اخیر در 
برابر ین صعود کرد.کیلداف، قدرت دلار را کمکی برای 
اعمال فشار منفی برشمرد.از سوی دیگر، جان کیلداف، 
 )Again Capital LLC( شریک إگین کپیتال ال ال ســی
داده های اقتصادی صبح امروز را برای اســتدلال فعالان 
بازار در این زمینه که فدرال رزرو این زودی ها در صدد 

کاهش نرخ بهره نخواهد بود، کافی دانست.

رشد بهای نفت، همزمان 
با تشدید تنش ها

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور ایجاد دفتر فراجا در بنیاد ملی نخبگان 
را در راستای دسترسی به آمارهای مهاجرت نخبگان 
دانست و گفت: بخش زیادی از توفیقات کشورهایی 
چون هند و چین به لطف محققانی است که در سایر 

کشورها به تحقیق و پژوهش اشتغال دارند.
دکتر روح الله دهقانی فیروز آبادی در نشســت 
خبری امروز که در محل ساختمان معاونت علمی 
ریاست جمهوری برگزار شــد، با بیان اینکه  »وعده 
صادق« دارای دو بال علم و فناوری بومی و شجاعت 
و تدبیر در اســتفاده صحیح از علم و فناوری است، 
گفت: هر انسان آزاده ای که این عملیات را مشاهده 
کرد، دریافت که ایران توان ساخت تجهیزات دفاعی، 

پدافندی و آفندی را دارد.
وی ادامه داد: امســال و سال قبل از سوی مقام 
معظم رهبری بر مردمی ســازی اقتصاد تاکید شده 
است و شرکت های دانش بنیان مصداق مردمی سازی 

اقتصاد به شمار می روند.

  ایجاد فراجا در بنیاد ملی نخبگان
دهقانی فیروزآبادی در خصوص سؤال ایسنا مبنی 
بر ایجاد دفتر فراجا در بنیاد ملی نخبگان برای رصد 
نخبگان با تاکید بر اینکه همه کشورهای دنیا ورود 
و خروج افراد به کشورشان را رصد می کنند، افزود: 
بازگشت محققان ایرانی در قالب عضو هیات علمی 
و غیره به کشــور دو برابر شده است.وی ادامه داد: 
محققان همه کشورهای دنیا یا از کشورشان خارج 
شده و یا محققانی به کشورشان وارد می شود و کشور 
چین بزرگترین مهاجر فرست دنیا به شمار می رود، 
ولی رویکرد این کشور آن است که هر محققی که 
از کشــور خارج می شود، سفیران علم و فناوری آن 
کشور به شمار می رود.معاون علمی رئیس جمهور، 
وطن پرستی را شاخص اصلی شهروندان هر کشوری 
ذکر کرد و گفت: بخش زیادی از توفیقات کشورهایی 
چون هند و چین به لطف محققانی است که در سایر 

کشورها به تحقیق و پژوهش اشتغال دارند.
وی  با تاکید بر اینکه مســاله کشورها باید رصد 
شود، خاطر نشان کرد: هر فردی که از کشور خارج 
می شود، یک سرمایه است؛ ولی ما آمارهای دقیقی 
از مهاجرت در اختیار نداریم و قصد تصمیم گیری های 
کیفــی داریــم و ابن در حالی اســت کــه یکی از 
اساســی ترین پارامترهای تصمیم گیری در اختیار 

بودن عدد و ارقام درست لست.
معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور، اضافه کرد: تمام کسانی که آمارهای 
مهاجرت ها را ارائه می دهند، مرجع و عدد و ارقامی 
در اختیــار ندارند و بهترین مرجعی که می تواند در 
این زمینه آمارها را ارائه دهد، پلیس گذرنامه است.

وی با اشاره به اقدامات وزارت علوم در خصوص 
ترجمه مدارک، یادآور شــد: فراجا اطلاعات لازم از 
مهاجــرت را که جزء اطلاعات محرمانه اســت، در 
اختیــار دارد و کمک می کند تا بنیاد ملی نخبگان 
به آمارهای مهاجرت نخبگان دسترسی داشته باشد.

وی با اشــاره به فرموده پیامبر اســلام مبنی بر 
این که علــم را بیاموزید ولو در چین، گفت: پیامبر 
اسلام نیز با مهاجرت نخبگان مخالف نبوده است و 
باید یاد بگیریم، آن کسی که از کشور خارج می شود، 

دشمنی با کشور ندارد.

  تعطیلی کسب و کارها
دهقانی  فیروزآبادی درخصوص رویکرد معاونت 
علمی درباره تعطیلی پلتفرم ها و کســب و کارها، 
گفت: ما تاکید کرده ایم کسب و کارهایی که تعطیلی 
آنها منجر به آسیب رساندن به مردم می شود، اقدام 
درستی نیســت.وی افزود: ما بر این باوریم که اگر 
تشخیص داده می شود که مدیریت کسب و کارها و 
فرهنگ حاکم بر آنها مشکل دارند، جریان هایی چون 
بسیج دانشجویی و غیر را حمایت و تقویت کنید تا 

قضای رقابت ایجاد شود.

  هواپیمای مسافربری 72 نفره از نظر فنی 
اصلا زیرساخت ندارد

معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهــور، دربــاره آخرین وضعیت ســاخت 
هواپیمای مســافربری ۷2 نفره کــه به عنوان یک 
پروژه دانشــگاهی در دانشــگاه امیرکبیر پیگیری 
می شــود، گفت: از این پروژه بازدید کردیم، پروژه 
خوبی اســت؛ اما از نظر فنی اصلا زیرساخت ندارد. 
این پروژه در ۷-۸ جلسه بررسی شد و مشخص شد 
که به دلایل متعدد، پروژه ای نیســت که جوابگوی 
صنعت هواپیمایی باشــد. وی ادامه داد: تصمیم بر 
این شــد شــرکت های دانش بنیان توانمند در این 
حوزه به سراغ ساخت و طراحی بخش های مختلفی 
از جمله سیم های کنترل، ناوبری هدایت، ابزارهای 
موتور بروند و همچنین با کشورهایی که روابط خوبی 
داریم، در صنعت هوایی کنسرسیوم تشکیل دهیم. 

چرایی ایجاد دفتر »فراجا« در 
بنیاد ملی نخبگان

اولین پرواز مسافربری خودروی پرنده در جهان

این ربات انسان نمای فوق سریع شما را حیرت زده می کند

یک شرکت اسلواکیایی موفق شد اولین پرواز یک خودروی 
پرنده به همراه یک مسافر را به انجام برساند.

 یک شرکت هوانوردی متعلق به کشور اسلواکی موسوم به 
کلاین ویژن)Klein Vision( اولین پرواز مسافربری جهان را با 

خودروی پرنده خود انجام داد.
به نقل از آی ای، شرکت کلاین ویژن با خودروی پرنده خود 
به نام ایرکاردر حالی که یک نوازنده فرانسوی به نام ژان میشل 
ژار را به عنوان مســافر در خودروی پرنده خود داشت، به این 

نقطه عطف دست یافت.
این آزمایش در یک باند فرودگاهی در کشــور اســلواکی 

انجام شد.
در ویدیویی که این شرکت منتشر کرده است، یک خودروی 
پرنده اسپرت بال دار دیده می شود که در ابتدا روی باند فرودگاه 
روی چهار چرخ خود حرکت می کند و ســپس با باز شــدن 
بال های کنار و عقب و سرعت گرفتن، از زمین بلند می شود و 
در هوا معلق می ماند. چند دقیقه بعد نیز به سلامت فرود می آید.

گفتنی اســت کــه در ژوئن 2۰2۳ یک خــودروی پرنده 
 Alef(به نام »مدل ای«که توســط شــرکت الف ایروناتیکس
Aeronautics( که مقر آن در کالیفرنیاســت، توســعه یافته 
اســت، گواهینامه صلاحیت پروازی ویژه را از اداره هوانوردی 
فدرال ایالات متحده دریافت کرد. این اولین وســیله نقلیه در 
نوع خود است که مجوز رسمی پرواز را از دولت ایالات متحده 

دریافت می کند.

 توسعه خودروهای پرنده
در ســال 2۰2۱ خودروی پرنده AirCar اولین پرواز درون 
شــهری خود را انجام داد که طی آن یک پرواز ۳۵ دقیقه ای 
بین فرودگاه های بین المللی نیترا و براتیسلاوا را در اسلواکی 

انجام داد.
این خودروی پرنده در ژانویه 2۰22 گواهی صلاحیت پروازی 
دریافت کرد و این شرکت ادعا می کند که نمونه اولیه آن ۱۳۰ 
ساعت پرواز و ۵2۰ برخاست و فرود در فرودگاه های بین المللی 

مختلف را به ثبت رسانده است.
خودروی پرنده AirCar شامل چندین واحد کاربردی است 
که برای انجام همزمان ســفرهای زمینــی و هوایی طراحی 
شــده اند. بدنه آیرودینامیکی آن نه تنها مسافران را به راحتی 

در خــود جای می دهد، بلکه عملکرد بالابری را در طول پرواز 
نیز افزایش می دهد.

از جمله ویژگی های پیشرفته آن می توان به بال های جمع 
شــونده، دُم تاشو و سیستم استقرار چتر نجات اشاره کرد. دم 
تاشوی آن نقش مهمی در بهبود پایداری طولی و قابلیت های 
برخاستن مانند هواپیماهای سنتی دارد. ضمن اینکه در حالت 
ســفر زمینی، این دم جمع  شــده و با اندازه جمع  و جورتر به 

تطبیق پذیری ایرکار در محیط های شهری کمک می کند.
این شرکت اعلام کرده است که قصد دارد در پیشرفت های 
آتی خود اقدام به تولید خودروهای پرنده دارای ســه و چهار 

نفره، موتورهای دوگانه و یک نسخه آبی-خاکی کند.
نمونه اولیه AirCar به موتور ۱6۰ اسب بخاری شرکت بی ام و 
مجهز شــده اســت که دارای یک ملخ ثابت و یک چتر برای 

اقدامات ایمنی بیشتر است.
کلایــن ویژن می گوید مدل دو نفــره این خودروی پرنده 
وزنی در حدود ۱۱۰۰ کیلوگرم دارد و ظرفیت بلند کردن بار 
آن 2۰۰ کیلوگرم اســت. همچنین قادر است تا ارتفاع 2۵۰۰ 
متر اوج بگیرد و به حداکثر ســرعت ۱۰۳ گره)۱۹۰ کیلومتر 

بر ساعت( دست یابد.
این شــرکت برای ساخت نمونه های آینده ایرکار، آزمایش 
موتور هوانوردی پیشرفته ADEPT Airmotive را به پایان رسانده 

است که به طراحی قوی، سبک و کم مصرف مشهور است.

در حالی که به نظر می رسد هر هفته یک ربات انسان نما به بازارعرضه می شود، هنوز از هیچ 
رباتی حرکاتی با سرعت یا دقت مدلی که شرکت چینی استیریبات)Astribot( منتشر کرده است، 

را ندیده ایم.
 عرصه حضور ربات های انسان نمای مجهز هوش مصنوعی در حال شلوغ تر شدن است. همین 
ماه گذشــته، با دو پیشــنهاد چشمگیر از شرکت اپُن ای آیمواجه شــدیم. یکی از آنها یک ربات 
لباسشویی تاشــو از محققان نروژی شرکت ایکس وان)۱X( بود که مهارت های چشمگیر »لمس 
نرم« را نشان می دهد، و دیگری رباتی از محققان شرکت فیگو که توانایی استدلال زبان طبیعی 

نسل بعدی را نشان می داد. 
ســپس در این ماه، شرکت بوستون داینامیکسبا مهارت حیرت انگیز تعبیه شده در 

ربات جدید اطلس)Atlas( خود ما را شگفت زده کرد و یوبی تک)UBTech( چین ربات 
سخنگو با لمس نرم خود به نام واکر  اس)Walker S( را معرفی کرد و این 

فهرست ادامه دارد.
به نقل از نیواطلــس،   اما ویدیوی جدیدی که به تازگی 

منتشر شده مهارت های یک ربات مجهز به هوش مصنوعی 
معروف به اس وان)S۱( را از یک شرکت نسبتا ناشناخته 

مســتقر در سنژن به نام استیریبات)Astribot( را 
نشــان می دهد. این ربات واقعا سریع و دقیق 

است و بر خلاف هر چیزی است که تاکنون 
دیده ایم.

به گفته شرکت استریبات، این ربات 
انسان نما می تواند حرکاتی را با حداکثر 
ســرعت ۱۰ متر در ثانیه انجام دهد 
و بــار ۱۰ کیلوگرمی را با هر بازوی 
خود حمل کند. البته این حقیقت که 

یک مرد بالغ از هر دوی این معیارها 
و ســایر معیارهای استیریبات توانایی 

کمتری دارد، به هیچ وجه نباید باعث نگرانی باشد. آن طور که ویدیو نشان می دهد، این سرعت 
به اندازه ای است که می تواند یک سفره را از زیر مجموعه روی هم قرار گرفته ای از لیوان ها بیرون 
بکشــد، بدون اینکه آنها بریزند.این ربات نه تنها ســریع است، بلکه فوق العاده دقیق است، از باز 
کردن و ریختن نوشــیدنی، تراشیدن آرام خیار، چرخاندن ساندویچ در ماهیتابه و نوشتن متنی 
به صورت خوشنویســی از جمله توانایی های آن هســتند. این ویدئو همچنین نشان می دهد که 
این ربات در تقلید حرکات انسان بسیار ماهر است، به این معنی که باید یادگیرنده خوبی باشد.

البته این ویدئو چند سوال نیز برای ما ایجاد کرده است. آیا S۱ نیمه پایینی بدن نیز دارد؟ همه 
ربات های انســان نمایی که تاکنون دیده ایم ابزارهایی برای حرکت دارند، اما به نظر می رسد این 
یک ربات نســبتا ثابت است. ما همچنین کنجکاو هستیم که کمی در مورد تاریخچه و 
پشتیبانی استیروبات و احتمال اینکه S۱ در نهایت تولید شود بدانیم.در حال حاضر، 
می توانیم از وبسایت این شرکت اطلاعاتی به دست آوریم که 
می گوید در سال 2۰22 در شنژن تأسیس شده، توسعه 
این ربات حدود یک سال طول کشیده و انتظار می رود 
تا اواخر امسال به صورت تجاری در دسترس قرار گیرد. 
این ســایت همچنین نشان می دهد که شرکت مادر 
 Lai( توسط لای جی ،Stardust Intelligence به نام
 ،)Tencent( که با آزمایشگاه رباتیک تنسنت ،)Jie
بایدو و دانشــگاه پلی تکنیک هنگ کنگ نیز 
کار می کرده، تاسیس شده است.این شرکت 
همچنین بیان می کند که نام اســتیریبات 
از یک ضرب المثل لاتین باســتانی گرفته 
شده که به معنای »سفر در سختی ها برای 
رسیدن به غبار ســتاره ای« است که نشان 
دهنــده برنامه بلند مدت شــرکت و تعهد 
قاطعانــه آن به توســعه و رواج فناوری ربات 

هوش مصنوعی است.
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